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LA SRA. PRESIDENTA:

Bones tardes, diputats diputades. Començam l'agrupació de
la secció 15, Conselleria de la Mar i del Cicle de l'Aigua, amb
les seccions i entitats afins.

En primer lloc, els demanaria, si hi ha substitucions. Pel
Grup Parlamentari Popular?

LA SRA. BORRÁS I ROSSELLÓ:

Bones tardes, presidenta, sí, pel Grup Parlamentari Popular,
Isabel Borrás substitueix Antoni Marí.

EL SR. ÁLVAREZ I GELABERT:

Pedro Álvarez substitueix Coia Sugrañes.

EL SR. NADAL I BARCELÓ:

Rafael Nadal substitueix José Luis Mateo.

LA SRA. PRESIDENTA:

Pel Grup Parlamentari VOX?

EL SR. BUADES I RUL·LÁN:

Agustí Buades substitueix Patricia de las Heras.

LA SRA. PRESIDENTA:

Molt bé. MÉS per Mallorca?

EL SR. ROSA I GASPAR:

Pel Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, Ferran Rosa
substitueix Lluís Apesteguia.

LA SRA. PRESIDENTA:

Sra. Gomila?

LA SRA. GOMILA I LLUCH:

Bé, jo, intervendrem en la fixació de posicions, una part, la
Sra. Cristina Gómez, d’Unides Podem, i jo mateixa, i a la
segona intervenció intervendré jo.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Per part del PSIB?

LA SRA. MARQUÈS I PORTELLA:

Carol Marquès substitueix Llorenç Pou.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies. Idò,...

LA SRA. GOMILA I LLUCH:

Perdoni, un momentet, la segona intervenció la farà Unides
Podem, la farà la Sra. Cristina Gómez, sí, disculpi.

LA SRA. PRESIDENTA:

No passa res, d’acord. Gràcies.

Llegim ara la totalitat de les esmenes al debat 6, de totalitat
i globalitat, esmenes a la totalitat:

Del Grup Parlamentari Socialista, secció 15, Conselleria de
la Mar i del Cicle de l'Aigua, la 10615; secció 38, fons per al
finançament del cicle de l'aigua, 10625; E03, Agència Balear
de la Aigua i de la Qualitat Ambiental, 10632; E11, Ports de les
Illes Balears, 10638.

Del Grup Parlamentari Mixt, MÉS per Menorca, secció 15,
Conselleria de la Mar i del Cicle de l'Aigua, esmena 10425.

Esmenes parcials.

Del Grup Parlamentari Socialista, a la secció 15, al
programa 522A, ports i transport marítim, 10933, 10931,
10663, 10664, 10665, 10667, 10671, 10672, 10673, 10675,
10676, 10677, 10679, 10680, 10681, -la 10682 s’ha retirat-, i
10923; al programa 531B, ordenació de la costa i del litoral,
10683 i 10912; al programa 561A, domini públic hidràulic,
protecció i control, directiva marc de l'aigua, es retira la
primera, la 10691, 10913, 10690, 10693, 10699, 10720, 10695,
10696, 10697, 10698, 10700, 10701, 10702, 10703, 10704,
10706, 10707, 10709, 10710, 10711, 10712, 10713, 10714,
10715, 10716, 10718, 10719, 10722, 10723, 10725, la 10726
es retira, 10728, 10729, 10730, 10737, 10738, 10739, 10740,
10741, 10742, 10743, 10744, 10745, 10746, 10747, 10686,
10687 i 10914.

A la secció 38, fons per al finançament del cicle de l'aigua,
al programa 562B, sanejament i depuració d'aigües, 10688 i
10689; Agència Balear de l'Aigua i de la Qualitat Ambiental,
ABAQUA, 10731, 10732, 10733, 10734, 10735, 10736,
10915, 10917, 10919, 10920 i 10921; E11, Ports de les Illes
Balears, 10796, 10797 i 10924.

Del Grup Parlamentari VOX, a la secció 38, fons per al
finançament del cicle de l'aigua, al programa 562B, sanejament
i depuració d'aigües, 10097.

Del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, a la secció 15,
al programa 522A, ports i transport marítim, 10131; al
programa 516A, domini públic hidràulic, protecció i control,
directiva marc de l'aigua, 10194 i 10185; al programa 562A,
abastament d'aigües, 10182 i 10170.

A la secció 38, fons per al finançament del cicle de l'aigua,
al programa 562B, sanejament i depuració d'aigües, 10184.

Del Grup Parlamentari Mixt, MÉS per Menorca, a
l'Agència Balear de l'Aigua i de la Qualitat Ambiental,
ABAQUA, 10370, 10371, 10383, 10384, 10386, 10390,
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10392, 10435, 10438 i 10442; E11, Ports de les Illes Balears,
10377 i 10378.

Del Grup Mixt, Unides Podem, a la secció 15, al programa
522A, ports i transport marítim, 10325; al programa 531B,
ordenació de la costa i del litoral, 10342 i 10357; a l’agència
ABAQUA, 10310, 10314, 10316, 10326, 10327, 10328,
10332, 10344, 10345, 10349, 10355, 10360, 10363 i 10366.

Del Grup Parlamentari Popular, a ABAQUA, la 10003.

Ara passam a la defensa conjunta de les esmenes, tenen un
temps de deu minuts.

Pel Grup Parlamentari Socialista té la paraula la Sra.
Marquès.

LA SRA. MARQUÈS I PORTELLA:

Moltes gràcies, Sra. Presidenta, bones tardes, senyores i
senyors diputats. Des del Grup Socialista hem presentat les
diferents esmenes a la totalitat perquè és una realitat que
aquests no són els nostres pressuposts, ni els pressuposts que
creiem que mereixen la ciutadania de les Illes Balears. Però,
com sabem que no sortiran endavant, hem presentat també 80
esmenes parcials a la secció 15, esmenes dirigides a millorar i
completar el pressupost d'una secció que consideram
absolutament prioritària, i molt especialment en el qual es
refereix al cicle de l'aigua, que, tot i que aquest Govern no para
de dir que és una prioritat i que s'hi dedicaran tots els recursos
necessaris, la realitat ha estat decebedora una vegada vist el
pressupost presentat per al proper exercici, un pressupost que
ha quedat molt minso quant a inversions, tant en abastament
com en sanejament i depuració, i en el qual ni tan sols s’hi
inverteix el que en el mateix pressupost s'han compromès a
invertir.

És una llàstima, però aquest Govern del Partit Popular ens
té massa acostumats a les seves incoherències, des del Partit
Socialista consideram de gran importància el manteniment i la
millora de tots els processos i infraestructures que fan
referència al cicle de l'aigua, des de la millora de la qualitat
dels aqüífers, la reducció de les extraccions, la millora en els
processos de distribució i de depuració per evitar els
abocaments d'aigües contaminants al mar, però, i sobretot, per
aconseguir, com a fita a mig termini, la reutilització de totes les
aigües depurades, aigües depurades de qualitat que siguin
reutilitzables i o retornin als nostres aqüífers en lloc de tirar-se
al mar.

En aquesta conselleria hi ha molts projectes en els qual ja
es treballava i que ni tan sols s’esmenten en aquest pressupost,
així com altres necessitats sobrevingudes que tampoc no s'han
tengut en compte.

En aquest sentit, per millorar el pressupost i poder donar
resposta, així, a les necessitats reals de la ciutadania, hem
presentat les següents esmenes, que explicaré breument, ja que
són moltes.

Al programa 522A, de ports i transport marítim, i a
l'empresa pública E11, de Ports IB, hem enregistrat 19

esmenes, la majoria de les quals són per garantir la redacció
dels diferents plans d'usos dels diferents ports competència del
Govern balear. També volem garantir la redacció dels projectes
de camps de boies ecològiques i, molt important també, la
redacció dels projectes per reduir els efectes del canvi climàtic
prevists al Pla general de Ports.

Per una altra banda, considerem importantíssim seguir amb
la implantació d'energies renovables a les infraestructures dels
Ports IB.

També volem aprofitar per incorporar el descompte de
resident als vehicles en el tram autonòmic i, específicament,
considerem molt necessari garantir la solució als greus
problemes per la falta d’aparcament, tant al Port de Son Blanc
com al Port natural de Ciutadella.

També hem incorporat les primeres anualitats a diferents
projectes que s'hauran de finançar amb plans plurianuals,
perquè es puguin iniciar ja, com són la rehabilitació del conjunt
de barraques de Portocolom, la rehabilitació del conjunt de
cases del carrer Governador de Fornells, així com la
construcció d'un ascensor al Port natural de Ciutadella.

Al programa 531B, ordenació de la costa i litoral, hem
presentat dues esmenes genèriques per garantir la redacció dels
plans directors sectorials d'ordenació del litoral de les Illes
Balears i per iniciar els estudis del projecte de gestió integral de
la zona costanera de les Illes Balears, amb la col·laboració
institucional i la participació ciutadana.

Al programa 561A, de domini públic hidràulic, protecció i
control de la Directiva Marc de l'Aigua, 562A, abastament
d'aigua i 562B, sanejament i depuració, i també a l'empresa
pública ABAQUA, E03, que engloben la totalitat de la gestió
del cicle de l'aigua, hem presentat en total 59 esmenes de
diferents tipologies. 

Les primeres per dotar de més personal tècnic per a
l'elaboració dels informes pendents de recursos hídrics, que
després d'explicar el conseller a la seva compareixença d’inici
de legislatura que era una de les primeres coses que faria,
sembla que se li ha oblidat que contractar aquests tècnics té un
cost, ja que no hi ha cap increment en el capítol 1 del seu
pressupost per fer-hi front. 

També volem garantir un pla de xoc per a la neteja dels
torrents a totes les Illes, imprescindible per evitar inundacions
amb les pluges torrencials que patim a causa del canvi climàtic,
a més, algunes actuacions més específiques, alguns torrents
concrets que ho necessiten amb urgència, com el de Ferreries,
el de Sóller, etc. 

Hem presentat també diferents esmenes per posar en marxa
plans de finançament municipal a quatre anys perquè els
municipis, que són els que tenen les infraestructures més l'abast
i tenen menys recursos, puguin redactar els projectes i executar
aquestes infraestructures necessàries de clavegueram, millorar
les fuites de les xarxes d'abastament d'aigua potable i crear
noves xarxes de recollida d'aigües pluvials en tancs de tempesta
per afavorir la utilització o infiltració d'aquestes aigües. 
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A la vegada, també hem previst garantir la dotació del
sistema de terciari a totes les depuradores de cada una de les
Illes en què la qualitat de l'aigua permeti la reutilització i
executar les instal·lacions necessàries per fer-la efectiva. S'ha
dotat d’una quantitat anual que formaria part d'un pla plurianual
fins a finalitzar totes les infraestructures necessàries perquè
sigui una realitat la reutilització de totes les aigües depurades
a les nostres illes. 

També hem inclòs per a la redacció de projectes i obres
d'ampliació o millores de les depuradores de Campos, Felanitx,
Andratx, Sóller, a Mallorca; Es Mercadal i Sant Lluís, a
Menorca; i Can Bossa i Cala Vadella, a Eivissa. Per a
l'adequació i millora o nova construcció dels emissaris marítims
terrestres de les depuradores de Ciutadella sud, Sant Lluís, Cala
en Porter, Maó-Es Castell i Binidalí, a Menorca; Can Bossa,
Sant Antoni, Vila i Port de Sant Miquel, a Eivissa; i també a la
de Formentera. Per a obres de substitució i millora de xarxes de
sanejament general a les depuradores de Cala Gran a Cala
d’Or, a Mallorca; dels nuclis al litoral de Maó, cap a Maó, a
Menorca; de Can Bossa, Sant Antoni i Santa Eulàlia, a Eivissa,
i també a Formentera. Per a obres de millora a les dessaladores
i/o als emissaris de les dessaladores de Santanyí, a Mallorca;
Sant Antoni i Vila, a Eivissa, i també a Formentera. Per a
millores o noves connexions en xarxes d'abastament d'aigua a
Manacor, Felanitx, Campos, Santanyí i Ses Salines a Mallorca;
i a Cala Blanca de Ciutadella de Menorca. Un nou dipòsit
d'aigua potable a Es Mercadal, a Menorca, i a Sant Miquel, a
Eivissa.

Per a la redacció de projectes i execució d'obres per a la
dotació d'infraestructures de clavegueram i abastament d'aigua
potable a Sa Pobla, a Mallorca; i a Trebalúger, als nuclis de
l'altra vorera del port de Maó, a Binissafúller i Cap d'En Font,
a Menorca.

Per a la redacció dels projectes i obres per dotar del sistema
de terciari a les depuradores i les infraestructures per al reg
amb aigües depurades de Sóller, Porreres i Felanitx, a
Mallorca; i a Maó-Es Castell, a Menorca.

Per a la redacció de projectes i execució de xarxes de
recollida de pluvials a Ses Salines i a Sóller, a Mallorca; a
Alaior i Sant Lluís, a Menorca; i Camí de Sa Vorera a Sant
Antoni, a Eivissa. 

Per a l’execució del projecte del col·lector sud de Maó i
també per a la segona desnitrificadora de Maó. 

També hem tingut en compte l'aportació dels 72.000 euros
que es van comprometre amb Sant Antoni per fer un estudi
diagnosi de la situació a la badia de Portmany a Eivissa, i que
tampoc no consten en aquest pressupost.

I per a la posada en marxa de les actuacions previstes en el
Pla de gestió sostenible de l'aigua de Ciutadella de Menorca. 

Com poden veure i, com he dit abans, totes aquestes
esmenes fan referència a projectes importants i imprescindibles
per a les nostres illes per apostar realment per la millora en el
cicle de l'aigua. Molts d'ells ja s'havien iniciat els tràmits
previs. 

Per tot això, demanam el vot favorable de tots els grups, si
és que realment aposten per revaloritzar les polítiques de la mar
i del cicle de l'aigua, pròpies del debat d'aquesta secció.

Les esmenes de MÉS per Mallorca les votarem a favor ja
que van en el sentit de les nostres, fins i tot algunes són
pràcticament iguals, i a les esmenes del Grup Mixt, tant de
MÉS per Menorca i Unides Podem, també per la mateixa raó. 

Moltes gràcies, Sra. Presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sra. Marquès. Pel Grup Parlamentari VOX
té la paraula el Sr. Buades, per un temps de deu minuts. 

EL SR. BUADES I RUL·LÁN:

Gracias, presidenta. Dentro del importe presupuestado para
gestionar el abastecimiento de agua potable, concretament en
el programa 522B, saneamiento y depuración de aguas,
presentamos una enmienda de afectación, la 10097, por un
importe de 5 millones de euros para destinarlo a las
subvenciones para los ayuntamientos; concretamente para la
creación de una línea de ayudas para realizar obras del
alcantarillado en urbanizaciones recepcionadas o pendientes de
recepción por parte de los ayuntamientos. 

Es necesario, por no decir imprescindible, que se
promuevan las obras precisas para urbanizaciones ya
recepcionadas o a punto de ser recepcionadas, se dote a los
ayuntamientos el dinero necesario para que los ciudadanos
tengan garantizado un servicio esencial como lo es el agua
potable y para que a tal fin se lleven a cabo las obras precisas.

Gracias.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Buades. Pel Grup Parlamentari MÉS per
Mallorca té la paraula el Sr. Rosa, per un temps de deu minuts.

EL SR. ROSA I GASPAR:

Moltíssimes gràcies, Sra. Presidenta. Senyors diputats,
aquesta és una conselleria o aquesta és una secció que versa
sobre una conselleria eminentment inversora i, per tant, té un
pressupost elevat que en alguns aspectes consideram positiu,
perquè s'han incrementat algunes quanties, però que en altres
qüestions ens pareix extremadament poc realista. I ho
explicaré. 

Li vaig demanar al Sr. Lafuente, quan va comparèixer en
aquesta mateixa comissió, en aquesta mateixa sala, com tenia
previst executar l’ingent volum d'inversions que preveia el seu
pressupost o la seva formulació a pressuposts. La resposta va
brillar per l'absència. No hi ha major dotació de personal, no hi
ha ni tan sols una previsió del fons per dotar el personal en un
futur, i això que des d’aquest grup parlamentari se li va oferir
el suport en tot allò que tengués a veure a dotar la seva
conselleria de major capacitat de gestió.
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De sobres és conegut que sense funcionaris no podem tirar
endavant els projectes, no podem licitar els projectes, no
podem supervisar les obres i, certament, no podem explotar les
infraestructures una vegada construïdes. Res d'això no pareix
que sigui important per al govern de la Sra. Prohens i, per tant,
no hi ha cap tipus de previsió d'augment de personal ni a
recursos hídrics ni a ABAQUA; malgrat que, en paraules de la
presidenta i en paraules del conseller, aquesta és la legislatura
de l’aigua i aquests pressuposts són els pressuposts del cicle de
l’aigua. Per tant, ja em diran vostès de quina manera tenen
previst executar aquesta carretada de milions d'euros que han
pressupostat. 

En aquest sentit la nostra primera esmena o la principal
esmena que vàrem voler fer en  aquesta conselleria, en aquesta
secció pressupostària, va ser precisament la dotació de
capacitat a l’administració per gestionar els fons que volia
executar. Creim que és important, efectivament, millorar la
capacitat de depuració, la capacitat d’abastament, reduir les
pèrdues, executar obres, etc,, però sense dotar de nous serveis
l'administració, és impossible fer-ho. 

En aquest sentit, proposam un seguit d'esmenes per dotar la
Direcció General de Recursos Hídrics amb 307.887 euros més
el capítol 1, de manera que pugui accelerar la tramitació dels
expedients a la Direcció General de Recursos Hídrics, i, de la
mateixa manera, incrementar la transferència nominativa a
ABAQUA per crear el departament d’abastament amb un cap
de departament, dos enginyers i un informàtic, que és una de les
previsions que va quedar pendent la passada legislatura, amb
277.000 euros, i que consideram que és positiu per poder,
efectivament, executar aquestes  obres. 

Més enllà de la millora de la capacitat de l'administració per
executar allò a què s'han compromès o aquesta paraula donada
de la Sra. Prohens, hem presentat unes altres esmenes, per
adaptar-nos al futur que ens ve. El futur que ens ve implica
necessàriament reduir la petjada de carboni de les
infraestructures hídriques, reduir el consum energètic de les
infraestructures hídriques, i això passa necessàriament, per
adaptar aquestes infraestructures, perquè puguin allotjar
instal·lacions fotovoltaiques, que redueixin la factura elèctrica
d'ABAQUA i que amb aquesta reducció de la factura elèctrica,
tenguem una empresa pública, com és ABAQUA, que sigui
més resilient davant la volatilitat d’un mercat elèctric i alhora,
pugui fer front a les necessitats del cicle de l’aigua en un futur.
Esperam que es pugui acceptar aquesta esmena també. 

Després hi ha un seguit d'esmenes, que és veritat que no es
discutiran avui en aquesta sessió de comissió, sinó que s'han
debatut avui matí, perquè fan referència als fons de l'impost del
turisme sostenible. Parlam de nou esmenes més que hem
presentat des del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca a
l’impost del turisme sostenible. Són esmenes d'afectació i que,
per desgràcia, no han estat aprovades avui matí, esperem que
es puguin aprovar en ple i que creim que van en consonància,
no només amb els objectius que diu tenir el Govern, sinó amb
el discurs que té. El plantejament d’aquestes esmenes s'adreça
a dotar de fons l'execució d'obres importants, com l'ampliació
de l'EDAR d'Andratx, que tenim el projecte redactat i que va
quedar pendent de licitar la passada legislatura i que, per tant,
sense previsió pressupostària, serà molt difícil licitar aquestes

obres. Igual que l’adaptació de l'EDAR de Sóller per fer-hi un
tractament terciari, que és una reclamació històrica de la Vall
de Sóller i que és important que es prevegi pressupostàriament,
perquè si no, les obres no podran tirar endavant. 

Altres qüestions que avui matí han quedat tombades i que
esperem que es puguin incloure al plenari és tot allò que té a
veure amb l'adaptació de les infraestructures hídriques al canvi
climàtic. Ho veim a pràcticament tots els municipis de les Illes
Balears, l'augment del nivell de la mar, la salinització dels
aqüífers, totes aquestes qüestions són necessàries, les hem
d'adreçar de manera necessària i urgent i sense una previsió
pressupostària serà molt difícil fer-ho. 

A banda d'aquestes qüestions, hem fet un seguit d'esmenes,
algunes entren en aquesta sessió de la Comissió d'Hisenda,
altres es debatran en altres, però que tenen a veure amb la
transferència nominativa a Ports de les Illes Balears. No és que
no creguem que s'hagi de fer una transferència nominativa a
Ports de les Illes Balears, sinó que els pressuposts que ha
previst el Sr. Lafuente per a aquesta empresa pública, té 36
milions d'euros d'ingressos i 31 milions d'euros de despesa. Per
tant, no em pareix en absolut adequat, seguir aportant
transferències nominatives de fons dels serveis generals de la
CAIB, a una empresa pública que preveu gastar manco del que
ingressarà l'any que ve. Per tant, crèiem que era important
poder-ho destinar a altres fons, no perquè no creguem que sigui
important invertir en Ports, sinó perquè creim que si tanmateix
no té previst gastar-ho, valdria més gastar-ho en altres coses,
com en aquest sentit hem plantejat, en la millora de la dotació
de les partides de salut mental, entre d’altres. 

Respecte del nostre sentit del vot, hem demanat el vot per
separat d'algunes esmenes dels grups Socialista i d'Unidas
Podem, no perquè no estiguem d'acord que es facin aquestes
actuacions, sinó perquè, en termes generals, consideram que hi
ha una certa perversió, igual que en algunes esmenes del Partit
Popular, que afecten sobretot l’impost de turisme sostenible, en
el repartiment competencial. Està molt bé voler que es facin
obres i que s’adeqüi la xarxa de clavegueram, però això és una
competència municipal. I si volem pagar des del Govern balear
unes obres que hauria de pagar un ajuntament, com a mínim, no
hauríem de posar nom i llinatges a aquestes despeses, hauria
d'haver-hi una concurrència competitiva perquè els ajuntaments
s'hi poguessin sumar, si així ho volen.

A banda d'aquesta qüestió, hi ha un altre punt que em
preocupa, i és que moltes d'aquestes obres no les ha de pagar
necessàriament l'ajuntament, sinó que les hauria d’haver pagat
el promotor de les obres d'urbanització i que, per tant, si volem
que es faci una xarxa de clavegueram, existeix una figura que
es diu contribucions especials, que seria l’idoni, perquè el que
no té sentit és que hi hagi promotors que facin una despesa en
clavegueram i n'hi hagi d'altres que els hagi de pagar el Govern.
Em pareix que ratlla precisament en un desequilibri que no és
bo de justificar i que, a més a més, suposa una injustícia per a
aquells que sí que han fet les coses així com tocava. En aquest
sentit, aquest tipus d'esmenes les volem votar per separat, així
com aquelles de Ports IB, precisament pel mateix motiu que
comentava, que en la mesura que ja té un pressupost d'ingressos
més alt que els pressuposts de despesa, no consideram
necessari augmentar la transferència nominativa de Ports IB. 
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En aquest sentit, aquestes esmenes per a les quals hem
demanat el vot per separat, les votarem en contra, mentre que
la resta d'esmenes del Grup Socialista i del Grup Mixt, les
votarem a favor. I votarem en contra de les esmenes del Grup
VOX i del Grup Popular.

Moltíssimes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Rosa. Pel Grup Parlamentari Mixt té la paraula
la Sra. Gomila, per un temps de cinc minuts.

LA SRA. GOMILA I LLUCH:

Gràcies, Sra. Presidenta. MÉS per Menorca ha presentat
una esmena a la totalitat, a la secció de la Conselleria de la Mar
i de Cicle de l’Aigua, que és la 10425, perquè les inversions a
Menorca en matèria de cicle de l'aigua suposen només un
1,66% del total de les Illes Balears, o sigui, 683.000 euros,
aproximadament, d'uns 41 milions d’euros. Aquesta quantia
creim, que és inacceptable per a Menorca, quan el cicle de
l'aigua ha de ser una prioritat en una Menorca Reserva de la
Biosfera, en una Menorca que és l'única illa d'Espanya que
forma part del Pla pilot de l'Agenda Urbana, un pla d'acció que
va ser aprovat per unanimitat pel Consell Insular de Menorca
i que proposa molts de projectes relacionats amb el cicle de
l'aigua. 684.000 euros és l'aposta del Govern per a Menorca,
684.000 euros és l'aposta per les inversions del cicle de l'aigua
a Menorca. Aquest és el compromís que té el PP amb el cicle
de l'aigua a Menorca. 

Respecte de les esmenes parcials, presentam 10 esmenes
d'inversions d’ABAQUA i 2 esmenes a Ports IB. Les 10370,
371, 383, 384, 386, 390 i 392 són diferents obres relacionades
amb el cicle de l'aigua a Menorca, per un total de més de 27
milions d'euros. Aquesta creim que seria l'aposta per al cicle de
l'aigua a Menorca, que hauria de fer el Govern, com podrien ser
la desnitrificadora de Maó, el col·lector de la ronda sud de
Maó, transferir a l'Ajuntament de Ferreries perquè executàs la
reforma i modernització de la xarxa d'aigua potable del
municipi, el dipòsit regulador de tempestes de Sant Lluís, els
pluvials d'Alaior, la depuradora d'Es Mercadal, etc.

També hem presentat les esmenes 10435, 438 i 442, que
proposen millorar el servei de neteja del litoral marí, amb una
nova licitació que cobreixi més i millor el nombre
d'embarcacions i que aquesta licitació sigui per un import d’1,5
d'euros. 

També una altra proposta, seria elaborar un pla d'inversió,
un programa de mesures i un calendari, per assolir l'objectiu de
vessaments zero, que no hi hagi ni una gota d'aigua
contaminada que vagi a la mar, per un import de 200.000 euros. 

Per altra banda, hem presentat dues esmenes als pressuposts
de Ports IB, referents a la redacció del projecte per a la
construcció d'un ascensor al port interior de Ciutadella, per un
import de 100.000 euros, així com l'adequació de l'extensió
marítima del port exterior de Ciutadella, i l'accés a Llevant en
el dic de Son Blanc, per un import de 3,3 milions. En aquests
pressupost també s'han oblidat de Menorca, només ens

dediquen 726.000 euros, que representa un 5,4% del pressupost
de Ports, quan l’any passat eren més de 6 milions d’euros i
l’anterior una quantia similar. Per tant, en aquest pressupost, no
s’aposta en absolut per Menorca, ni pels ports de Menorca. 

Des de MÉS per Menorca, farem un vot favorable a la
majoria d'esmenes de MÉS per Mallorca, del PSOE i d’Unides
Podem, i farem un vot en contra a les presentades per PP i
VOX, sense perjudici que de cara al ple es puguin negociar i
arribar a acords. 

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Gomila. Pel Grup Unides Podem, té la paraula
la Sra. Gómez, per cinc minuts.

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Gràcies, Sra. Presidenta. Nosaltres hem presentat disset
esmenes. Passaré ràpidament a dir les que són. La primera, que
és la 10325, coincident amb la que acaba de dir MÉS per
Menorca, redacció d'un projecte per a instal·lació d'un ascensor
al Port de Ciutadella, no record si el Partit Socialista també la
duia.

La 10342, conjunt d'accions desglossades per a la Fundació
Marilles i Associació per la Mar Viva, per a la conservació del
medi marí a les Illes Balears, 3,5 milions d'euros. La 10357 per
a la reparació dels danys causats pel temporal del mes de
novembre al passeig de Cala Galdana, 2 milions d'euros, açò és
Ferreries, Menorca. La 10310, 20 milions d'euros destinats a la
millora de l'EDAR de Maó, Es Castell i la proposam amb un
P10, amb un plurianual.

 La 10314, 2 milions d’euros, redacció i implementació d'un
sistema de recollida de pluvials a Sant Lluís i construcció del
dipòsit regulador. 10316, nova xarxa de canalització d'aigües
brutes i emissari a Es Castell, Menorca. 

A la 10326 hi ha una correcció semàntica a fer, on diu
“Projecte de regeneració”, hauria de dir “Projecte de
reutilització”. M'agradaria que constés, és una rectificació, és
un canvi de paraula, llavors seria “Projecte de reutilització
d'aigües regenerades a Alaior i Cala En Porter”, 160.000 euros.

He d’explicar que aquestes valoracions...

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

LA SRA. PRESIDENTA:

Sra. Gómez, podria repetir la paraula que vol modificar?

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Posa “projecte de regeneració d'aigües regenerades a Alaior
i Cala En Porter”, si us hi fixau “regeneració d'aigües
regenerades” és un gazapo, idò el que voldria és canviar-ho i
que digui “projecte de reutilització d'aigües regenerades”.
D’acord? Està valorat en 160.000 euros. Bé, comentar que
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aquestes valoracions surten del Pla d'acció d'Agenda Urbana de
Menorca...

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

LA SRA. PRESIDENTA:

Quina és, per favor, Sra. Gómez?

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

És la 10326, i en vénen un parell més perquè... bé, es notarà
que es copio, pego, ho he dit avui a més, bé, ho he comentat
avui matí. Aquesta és la 10326.

LA SRA. PRESIDENTA:

D’acord, gràcies.

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Per tant, torn a dir tal com quedaria: “Projecte de
reutilització d'aigües regenerades a Alaior i Cala En Porter, a
Menorca”, 160.000 euros.

A la següent, torna a passar el mateix, està clar que vam fer
un copio, pego, no descobriré el món, és la 10327 i on diu
“redacció de projectes de regeneració d'aigües regenerades d'Es
Migjorn Gran i Sant Lluís de Menorca” ha de dir “redacció de
projectes de reutilització d'aigües regenerades d’Es Migjorn
Gran i Sant Tomàs”. Aquest import també surt del Pla d'acció
Agenda Urbana de Menorca.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies..., n’hi ha més?....

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

La 10328, exactament igual, diu “redacció de projecte de
regeneració” i ha de dir “redacció del projecte de reutilització
d'aigües regenerades a Sant Climent, Menorca”, 80.000 euros,
que també surt del Pla d'acció d’Agenda Urbana. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Molt bé.

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

La 10332, redacció d'un projecte insular que inclogui
estudis i avantprojecte de les infraestructures i dels dispositius
necessaris per a reutilització d'aigües regenerades a Mallorca,
no em demaneu per què, però quan vàrem arribar a Mallorca ho
vam escriure bé, d’acord?, misteris...

(Algunes rialles)

La 10344, redacció de projectes per a la implementació dels
projectes del Pla d'acció d’Agenda Urbana de Menorca que
està aprovat per unanimitat al Consell Insular de Menorca, i, si
m’ho permeteu, també hi va votar a favor el PP de Menorca en

un plenari que va sortir per unanimitat. Ho dic per l’amor que
hi havia..., si voleu mantenir el caliu, hi havia amor l'any passat
en açò, d’acord?

Esmena 10345, pla de desdoblament de pluvials i fecals de
l'illa d'Eivissa i reducció de fuites d'aigua a xarxes municipals,
amb 2 milions d'euros.

LA SRA. PRESIDENTA:

Sra. Gómez, hauria d'anar acabant, ha acabat el temps.

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Sí, perdó. Bé, idò ja està. 10349, 10355, 10360, 10363,
10366 en els termes que consten escrits.

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA: 

Gràcies, Sra. Gómez. Pel Grup Parlamentari Popular, té la
paraula el Sr. Mesquida, per un temps de deu minuts.

EL SR. MESQUIDA I PALLICER:

Gràcies, Sra. Presidenta. Bones tardes, senyores i senyors
diputats i diputades. A mi m'agradaria començar aquesta
intervenció reiterant que debatem les esmenes d’una conselleria
que és en conjunt, no diré de nova creació, però és de nova
configuració almanco, i açò li ha donat també un caràcter
bastant inversor i en cap cas aquest govern no té intenció de
defugir aquesta responsabilitat. 

Nosaltres som conscients que el maneig que tindrem de
recursos serà bastant gros i la conselleria espera gestionar en
inversions un total de 120 milions a través de les entrades de
diferents fons, tant finalistes com d'altre caràcter. 

Per tant, partint d'aquesta base, nosaltres el que aquí veim
és que..., bé, agrair també totes les esmenes que s'han presentat.
És un fet conegut per la majoria de grups que la conselleria té
un repte prou important per assolir en tota la gestió del cicle de
l'aigua i la gestió sostenible, sobretot dels recursos que fan
referència a... a aquests recursos, i, per tant, açò ho veim en la
quantitat d'esmenes que s'han presentat. 

És clar que quan parlen de recursos públics, hem de tenir en
compte que aquests recursos són limitats, evidentment, quan
analitzam el pressupost i les quanties de totes les partides que
s'han presentat, hi ha partides que no hi caben, que no s'ajusten
als pressuposts de la conselleria. En aquest cas, n’hi ha moltes
del Partit Socialista, també n’hi ha unes quantes de MÉS per
Mallorca i de MÉS per Menorca, que nosaltres en aquests
moments no les podrem acceptar per aquest motiu, vull dir, els
recursos són finits, les prioritats que s'ha marcat la conselleria
en aquest cas són les que són, i per aquest motiu hi ha una sèrie
d'esmenes que no es podran acceptar.

Començam pel principi, les de totalitat, nosaltres,
lògicament, les votarem en contra. La que ha presentat MÉS
per Menorca, la 10425, nosaltres entenem... l’hem de rebutjar
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perquè consideram que les inversions en finançament en
matèria del cicle de l'aigua també estan previstes amb fons
finalistes, Sra. Gomila. Per tant, açò inclou fons ITS, inclou
imposts que vénen de l'Estat, hi haurà una transferència als
consells de 2.470 milions d'euros, i la previsió que fa la
conselleria és que a Menorca es destinen 18 milions d'euros.
Per tant, està bé dir que la inversió a Menorca és d’un 0,6% o
d’un 1,6%, però la realitat no serà aquesta ni de bon tros. Ja li
ho dic.

Fent un repàs de les altres esmenes que s'han presentat...
Respecte de les esmenes parcials..., nosaltres aquí volíem
comentar el que deia abans, hi ha moltes esmenes que no tenen
cabuda perquè pressupostàriament no hi van. I després també
m'agradaria comentar que hem trobat una sèrie d'incoherències
i de coses que no estan ajustades a la competència de l’ens que
ha d’executar aquesta inversió que vostès proposen. Per
exemple, l'esmena 10933, del Grup Socialista, no és
competència de la Direcció general de Ports i Transport
Marítim, el mateix passa amb la 10931. A la 10914, els plans
de gestió sostenible de l'aigua són competència municipal. Per
tant, ens trobam amb moltes incongruències d’aquest tipus.
N’hi ha que són competència municipal, com per exemple del
Grup Socialista la 10731, 10732, 10735, 10920, 10921, i n’hi
ha que són competència d’altres administracions, com per
exemple la 10919. 

El mateix ens passa amb MÉS per Menorca. Nosaltres
trobam les 10370, 10383, 84 i 92 que són competència
municipal. Igualment que les que ha presentat Podemos, les
10345 i 10363. D’acord? Llavors, amb això també hem hagut
de jugar.

Després n'hi ha unes altres que es rebutgen, bé, perquè no
hi ha constància que existeixi una necessitat inversora; almanco
la conselleria no en té constància. Aquí faig esment a la 10917
del Grup Socialista, i a la 10390 de MÉS per Menorca.
Aquestes dues, en principi, les rebutjaríem per aquest motiu. 

Finalment, hi ha un capítol important -com deia abans- que
és tota una sèrie d’esmenes que es plantegen, però que estan
incorrectament plantejades. Ara ja no parlam que l’ens que ha
d’executar-les sigui o no el competent, sinó que estan mal
plantejades. Per exemple, la 10633, del Grup Socialista,
sol·licita una transferència a Ports per redactar el Pla d'usos del
Port d'Andratx, però ho fa demanant una baixa del capítol 2,
que són doblers que s'han  d'emprar per al vaixell de
Formentera de primera i última hora, i una altra al capítol 4,
que són transferències. Llavors, clar, nosaltres açò ho hem de
rebutjar.

Després també ens trobam, n'hi ha d'altres, com per
exemple, del mateix Grup Parlamentari Socialista, les 10664,
65, 67, 671 i 10915; de MÉS per Mallorca tenim la 10184 i
185 que en aquestes dues ja hi ha dotació pressupostària; de
MÉS per Menorca he de dir que la 10386 i la 10435 no són
competència d'ABAQUA. I en el cas de Podemos, de Podem,
en tenc, per exemple, les 10314, 10349, 10366 que tampoc no
són competència d'ABAQUA.

Clar, tot açò fa que nosaltres les haguem de rebutjar.
Aquestes en concret pels motius que he esmentat. Açò no vol

dir, nosaltres ara estam en aquest procés, que el posicionament
del nostre grup inicialment serà de rebutjar el conjunt de les
esmenes que es presenten per part de l'oposició. Aprovaríem la
de VOX i, lògicament, la que presentam nosaltres, però
esperam durant els propers dies tenir les converses amb tots els
grups, no farem cap excepció per tal de poder arribar a alguna
mena d'acord per poder-ne almanco transaccionar algunes i
aprovar-les de cara al ple. 

No tenc res més a dir, agrair l'aportació de tots els grups.
Moltes gràcies, presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Mesquida. Ara, pel torn de rèplica, el Grup
Parlamentari Socialista té la paraula la Sra. Marquès, per un
temps de cinc minuts.

LA SRA. MARQUÈS I PORTELLA:

Gràcies, Sra. Presidenta. Bé, la veritat és que després del
que ens acaba de dir el portaveu del Grup Popular hem de dir
que, bé, sabem que hi ha algunes d'aquestes esmenes que no
seria per executar de competència directa del Govern, però per
exemple, tots aquests plans que hem fet per finançar els
ajuntaments, encara que hi hagi una competència directa dels
ajuntaments, tots sabem que hi ha molts pocs recursos als
ajuntaments i que és el Govern que ha de donar suport, fins i tot
hi ha una esmena del Partit VOX que també va en aquest sentit,
perquè l’important, crec que hauríem de tenir clar tots, és que
hem d'evitar que les aigües contaminades que no van, perquè
no hi ha clavegueram i no van a una depuradora, van al subsòl,
tot això s'hauria d’eliminar ja i hauríem de posar els recursos
per deixar de tenir aquests abocaments. Hauríem de posar els
recursos als ajuntaments perquè puguin fer tot el manteniment
de les seves xarxes d'aigües pluvials. I així tantes altres
esmenes que hi ha per poder-nos posar del costat dels
ajuntaments, que són els que estan devora els territoris, que
estan en el territori, i els que més poden definir quines són les
actuacions reals que s'han de fer. 

Evidentment, també n'hi ha moltes altres d'altres
infraestructures que directament són del Govern, com també el
tema d’aplicar terciaris a la gran majoria de les depuradores, on
estigui. Crec que som bastant coherents, perquè ja hem dit
sempre allà on l’aigua sigui de suficient qualitat perquè
realment es pugui reutilitzar, perquè n'hi ha d'altres que ja
sabem que abans de poder aplicar el terciari s'ha de fer feina
que l'aigua que arriba a la depuradora sigui de la qualitat
suficient i que tengui pocs clorurs, perquè si no, no es pot
reutilitzar. Per tant, crec que totes són bastant coherents.

Que hi pot haver altres coses? Per exemple, les redaccions
dels plans d'usos. Bé, crec que si hi ha voluntat tot açò és ver,
es podria transaccionar. Crec que és important també en els
ports poder tenir redactats tots els seus plans d’usos. Jo podria
dir que totes, evidentment, són esmenes molt pensades, són
molt coherents, hem fet una feina i que al final són esmenes que
fins i tot vostès en altres moments, sent a l’oposició, també han
defensat moltes d'aquestes infraestructures i que fins i tot el
Govern d'ara també se n'ha omplert la boca. Però clar, després
ens fan un pressupost on no hi figuren i després ens diuen que
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tindran 120 milions, però després ens diu vostè que no es poden
acceptar perquè no hi ha prou doblers. Clar, si nosaltres no
sabem en què s'invertiran aquests 120 milions, perquè no ens
ho diuen, l'únic que podem fer és fer esmenes perquè el que sí
hem presentat nosaltres aquí és un full de ruta que és real i
factible; i que en aquests pressuposts, evidentment, no hi és.

Per tant, bé, si aquí hi voten en contra, sí que els demanaria
que s'ho ben repensassin i que al ple hi puguin donar suport a
totes. 

Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA: 

Gràcies, Sra. Marquès. Pel Grup Parlamentari VOX té la
paraula el Sr. Buades, per un temps de cinc minuts.

EL SR. BUADES I RUL·LÁN:

Gracias, presidenta. Simplemente señalar que votaremos en
contra de todas las enmiendas de los Grupos Socialista, MÉS
per Mallorca y del Grupo Mixto, y votaremos a favor de la
enmienda del PP, 10003. Gracias.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gracias, Sr. Buades. Pel Grup Parlamentari MÉS per
Mallorca té la paraula el Sr. Rosa, per un temps de cinc minuts. 

EL SR. ROSA I GASPAR:

Moltíssimes gràcies, Sra. Presidenta. En primer lloc, jo
coincidesc amb el Sr. Mesquida que aquelles qüestions que
siguin competència municipal les haurien de resoldre els
ajuntaments, i crec que és important posar-ho de manifest. Està
bé que els pressuposts de les Illes Balears o de la comunitat
autònoma mirin de redreçar situacions temporals de manca de
capacitat, però no pot ser que posem pegats constantment i allò
que hauríem de pretendre, o intentar, entre els diferents grups
polítics és mirar de donar resposta estructural a aquesta qüestió. 

No deixa de sorprendre’m, però, que avui matí s'han
aprovat esmenes del Grup Parlamentari Popular que plantegen
inversions a ajuntaments a càrrec de l'impost de turisme
sostenible en competències purament municipals; des de
canviar faroles a canviar voravies de determinats municipis,
sobretot de Menorca. Vull dir, no sé si és vostè, Sr. Mesquida,
qui les ha proposades, però jo revisaria quins són els criteris
que hem de seguir a l’hora de proposar esmenes, rebutjar-ne
unes i proposar-ne d’altres. 

Crec, i ho dic seriosament, crec que venim aquí a passar
l'horabaixa parlant d'esmenes, jo me les ha mirades i amb
algunes coincidesc i amb altres no i per això he demanat alguna
votació separada de diferents grups, amb d'altres no hi estic
d'acord. En aquest cas, el Grup Parlamentari Popular en
presenta una, VOX en presenta una altra i a les dues hi votarem
en contra, però dels grups que sí que n'han presentat més... 

El que passa és que a mi em sap greu..., i ho dic perquè... és
ver que no decauen i continuen vives fins al plenari, però haver

de plantejar que qüestions com la millora de la capacitat de la
mateixa administració per executar les obres que vostès diuen
que són urgents i necessàries, i que tots estam d'acord que són
urgents i necessàries, jo no entenc per què no s'aproven aquests
tipus d'esmenes, perquè és que... 

Ja els ho dic, a mi no m'importa que vostès es pengin una
medalla per dir que recursos hídrics ara va al dia i que s'han
executat no sé quantes infraestructures a ABAQUA. Em pareix
formidable i ho celebrarem i donarem l'enhorabona al Sr.
Lafuente si així ho aconsegueix, però crec que hem de ser
capaços de dotar l'administració autonòmica dels recursos que
necessita per executar aquestes inversions, perquè és que si no.
ens fem trampes al solitari. 

I tot aquest argumentari que diu el Sr. Costa sobre
l’execució o no del pressupost, d'aquí a un any se li girarà en
contra. I jo no li ho dic per retreure-li-ho, li ho dic perquè crec
seriosament que hem de millorar la capacitat de l'administració
per fer front als reptes que té la comunitat autònoma.

Deia el Sr. Mesquida que no té constància que facin falta
inversions a la depuradora de Sóller. A mi em sorprèn, perquè
el seu director general de Costes, justament a la conselleria de
Lafuente, és el Sr. Carlos Simarro que du quatre anys
reivindicant la millora de la depuradora. No sé si quan ha
arribat al Govern se n'ha oblidat. És ver que és difícil trobar els
fons per a tot, però, jo li dic que la constància hi és i cerqui a
premsa que trobarà l'hemeroteca i n’estarà plena. Crec que és
important reconèixer-ho, vull dir..., que fins ara no s'ha pogut
ampliar i ara hi ha recursos per fer-ho. 

De la mateixa manera que em diu que hi ha esmenes que les
votaran en contra perquè ja estan previstes al pressupost, però
sí són esmenes d'afectació, precisament sabem que estan
previstes i nosaltres li deim, posam un nom i llinatges a aquest
fons, i deim aquesta partida, que és relativament elevada, volem
que es destini concretament a això, que segurament ja tenien
previst fer-ho, però, bé... És una manera més que el Govern se
senti obligat a fer unes coses que ha dit que ja té previst fer i en
aquest sentit, nosaltres creim que no haurien de..., vull dir, que
es podrien incorporar ja als pressuposts, no haurien d'anar a
sessió plenària.

Dit això, crec que... bé, incidesc una vegada més que crec
que és important el repartiment competencial i que algunes de
les qüestions que s'han plantejat no les podem resoldre
simplement amb el fet que el Govern es faci càrrec d'una
situació que, per desgràcia, és estructural i que aquestes
solucions que plantejam any rere any a pressuposts són pegats
i, en aquest sentit, jo no hi estic d'acord i per això a algunes
esmenes del Grup Socialista i d’Unides Podem hi votarem en
contra.

Moltíssimes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Rosa. Pel Grup Parlamentari Mixt, té la paraula
la Sra. Gómez, per un temps de cinc minuts.
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LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Gràcies, Sra. Presidenta. La veritat és que sap greu que el
Partit Popular no doni suport, com a mínim, als projectes que
surten de l’Agenda Urbana de Menorca. Vull recordar que
Menorca és l'única illa pilot d'Agenda Urbana de tot Espanya.
Vull recordar també que la idea de les agendes urbanes surt
d'un ministre del Partit Popular, del Sr. Gómez de la Serna.
Independentment de la ideologia Menorca va apostar per la
Agenda Urbana i, de fet, el Pla d'acció va sortir aprovat per
unanimitat. Per tant, el no suport a l’Agenda Urbana de
Menorca sí que sap greu. Entenc que estam votant amb una
lògica partidista i de blocs. Jo seré la primera que també ho
farà, però deman al Partit Popular que recordi un poc... bé, amb
coherència que hi vam votar tots d'acord, que si n’ha de triar
una, Sr. Sebastià, triï aquesta...

(Rialles de la intervinent)

... perquè la veritat és que va ser unànime, perquè vàrem estar
per sobre d’ideologies quan vam arribar a aquest punt d'aprovar
el pla d'acció.

Jo, en principi, a totes les propostes dels grups del bloc
d'esquerres els donarem suport. Nosaltres és ver que presentam
algunes esmenes que estan molt territorialitzades, és ver, en
municipis, però jo compartesc totalment el que acaba de dir la
Sra. Marquès del Partit Socialista, al final els aqüífers no tenen
fronteres, però has d’anar fent les obres en determinats punts i
llocs, i ja està.

Òbviament, a VOX votarem que no. Recordar-los que ni tan
sols donen suport a l'Agenda 2030 de la qual penja l’Agenda
Urbana.

I al Partit Popular, és un no en positiu, ho estic dient a totes
les comissions, a veure què surt en aquests dies..., intentarem
alguna cosa.

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Gómez. Pel Grup Parlamentari Popular, té la
paraula el Sr. Mesquida, per un temps de cinc minuts.

EL SR. MESQUIDA I PALLICER:

Moltes gràcies, presidenta. Començaré pel final de la meva
intervenció anterior. Ens queda feina per fer, és clar. Amb les
esmenes d'afectació que han presentat, jo crec que podem
arribar a acords. Ara, per exemple, tenc aquí serà 10690, del
Grup Socialista, on demanen 2 milions d'euros per a neteja de
torrents. El pressupost preveu un increment d’1.640.000 per un
total anual de 3 milions... bé, quasi 4 milions d'euros, als quals
s’afegirà 1 milió de fons finalistes; estam fent feina damunt el
mateix, m’entén?

La 10693, que és la rehabilitació del torrent de Son Morera
a Ferreries, que ens demanen 250.000 euros, 250.000 euros per
a aquesta anualitat, la pròxima és molt, però jo li he de recordar
que tenim en projecte 144.000 euros per arreglar el mur de Sa

Torrentera, que açò està ja en marxa i mirarem a veure si
podem destinar algun tipus de fons per completar aquest tipus
d'actuació.

Després també aquí tenim una esmena, la 10733, redacció
del projecte de millora sanejament de l’EDAR de Santa Eulàlia,
25.000 euros, és clar, 25.000 euros és que no anam aumon molt
amb 25.000 euros per fer açò, m’entén? Aleshores, hem de
veure de quina manera es pot compondre tot una mica. 

Hi ha també la rehabilitació del conjunt de barraques de
Portocolom, que açò és un projecte que ja està en tramitació. I
bé..., i en aquest sentit nosaltres no... el partit no ha acabat, aquí
continuarem fent feina fins al darrer moment i esperam que
puguem arribar a acords, açò està clar.

Ara, per exemple, aquí també tenc el..., clar, de MÉS per
Mallorca, la 10170, l'esmena aquesta que és d'adequació de
dipòsits d'aigua o sigui... instal·lació d’autoconsum damunt
dipòsits d'aigua, la Direcció General de Recursos Hídrics no és
partidària de posar instal·lacions fotovoltaiques damunt
dipòsits d'aigua. 

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

Bé, però açò són coses que s'han de veure... a veure com...
sí, però, bé, açò és el que ens diuen els tècnics. Llavors, a partir
d’aquí continuarem fent feina i esperam que puguem arribar a
algun tipus d’acord d'aquí a la setmana que ve.

Moltes gràcies, presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Mesquida Ara passaríem a votació. 

Els he de dir que, com vostès mateixos han plantejat, hi ha
votacions separades. Per tant, anirem per grups parlamentaris,
però els aniré indicant quines votacions se separen, si ens
equivocam o si m'equivoc diguin-m’ho, per favor.

Hem de tenir en compte que votam esmenes a la totalitat
també i les esmenes parcials, les dues.

En el cas del Grup Parlamentari Socialista, hem de fer
quatre grups. Començam pels petits. Serien les esmenes 10746
i 10747.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

EL SR. SECRETARI:

4 vots a favor, 8 en contra i 1 abstenció.

LA SR. PRESIDENTA:

Queden rebutjades aquestes dues esmenes.
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Ara votaríem les esmenes 10725 i 10688.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

EL SR. SECRETARI:

4 vots a favor, 8 en contra, 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Queden rebutjades aquestes dues esmenes.

Ara hi ha dos blocs, diré el més curt i així la resta serà la
resta, si els sembla. Són les 10933, 931, 663, 664, 665, 667,
671, 672, 673, 675, 676, 677, 10923, 10914, 10731, 10732,
10733 i 10736.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions? No n’hi ha.

EL SR. SECRETARI:

5 vots a favor, 8 en contra, no hi ha abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Queden rebutjades aquestes esmenes.

I ara la resta d’esmenes, incloses les de totalitat.

Vots a favor?

Vots en contra?

EL SR. SECRETARI:

6 vots a favor, 7 en contra, no hi ha abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Queden rebutjades aquestes esmenes.

Votació de l’esmena del Grup Parlamentari VOX.

Vots a favor?

Vots en contra?

EL SR. SECRETARI:

7 vots a favor, 6 en contra, no hi ha abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Queda aprovada l’esmena.

Del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, també farem
dues votacions. Per una banda l’esmena RGE núm. 10131 i per
altra banda la resta.

Vots a favor de l’esmena 10131?

Vots en contra?

EL SR. SECRETARI:

2 vots a favor, 11 en contra, no hi ha abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Queda rebutjada l’esmena.

La resta d’esmenes del Grup Parlamentari MÉS per
Mallorca.

Vots a favor?

Vots en contra?

EL SR. SECRETARI:

6 vots a favor, 7 en contra, no hi ha abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Queden rebutjades aquestes esmenes.

Del Grup Parlamentari Mixt, MÉS per Menorca. Ningú no
ha demanat votació separada. Per tant, votam totes les esmenes.

Vots a favor?

Vots en contra?

EL SR. SECRETARI:

6 vots a favor, 7 en contra, no hi ha abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Queden rebutjades aquestes esmenes.

Del Grup Parlamentari Mixt, Unides Podem hi ha dos blocs
també. Els diré el més curt que són quatre esmenes: 10314,
10316, 10345 i 10363.

Vots a favor?

Vots en contra?

EL SR. SECRETARI:

5 vots a favor, 8 en contra, no hi ha abstencions.
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LA SRA. PRESIDENTA:

Queden rebutjades aquestes esmenes.

I ara tota la resta d’esmenes d’Unides Podem.

Vots a favor?

Vots en contra?

EL SR. SECRETARI:

6 vots a favor, 7 en contra, no hi ha abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Queden rebutjades aquestes esmenes.

Votació de l’esmena del Grup Parlamentari Popular.

Vots a favor?

Vots en contra?

EL SR. SECRETARI:

7 vots a favor, 6 en contra, no hi ha abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Queda aprovada l’esmena.

Sense més assumptes a tractar s’aixeca la sessió.

Aturam cinc minuts, si els sembla bé i tornam començar
abans de les 17.30 hores.

(Pausa)

LA SRA. PRESIDENTA:

Bones tardes, diputats i diputades. Falta un grup
parlamentari, però com que s’han de llegir totes les esmenes
una a una, començaré llegint les esmenes i després els
demanaré les substitucions. D’entrada començaré llegint,
d’acord?

Agrupació de la secció 17, Conselleria de Famílies i Afers
Socials, amb les seccions i entitats afins.

Debat 7, de totalitat i globalitat. Esmenes a la totalitat.

Grup Parlamentari Socialista, secció 17, 10616; secció 73,
Institut Balear de la Dona, 10627; Institut Balear de la
Joventut, 10639; secció 15, Fundació d’Atenció de Suport a la
Dependència, 10648; C14, Consorci de Recursos Sociosanitaris
i Assistencials de les Illes Balears, 10656.

Esmenes parcials.

Del Grup Parlamentari Socialista, a la secció 17, al
programa 313B, atenció a la discapacitat, 10758 i 10771; al

programa 313C, Mesures judicials i prevenció del delicte,
10787; al programa 313D, atenció a la dependència, 10759,
10786, 10784, 10767, 10768, 10774, 10775, 10785 i 10781; al
programa 313E, serveis socials, 10769, 10773, 10780, 10788
i 10783; al programa 313, planificació, ordenació i formació
socials, 10782 i 10770; al programa 313J, atenció i integració
social de la població immigrant, 10765, 10753, 10754, 10755,
10762, 10763, 10764 i 10776; al programa 313L, equipaments
de serveis socials, 10757, 10760, 10761, 10766, 10777, 10778,
10779, 10897, 10899, 10901, 10903, 10906 i 10908; al
programa 314A, pensions i prestacions econòmiques, 10772;
al programa 316A, drets i diversitat, 10751; al programa 323A,
protecció i foment de la integració i de la participació social de
la joventut, 10748, 10752, 10750 i 10749; secció 73, al
programa 323C, polítiques públiques d’igualtat, 10986, 10990,
10983, 10991, 10982, 10984, 10985, 10987, 10988 i 10989.

Del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, secció 17, al
programa 151D, participació i voluntariat, 10144, 10143,
10145, 10146 i 10141; al programa 232A, cooperació
internacional, 10150; al programa 313B, atenció a la
discapacitat, 10130, 10132, 10136, 10137, 10138 i 10139; al
programa 313C, mesures judicials i prevenció del delicte,
10124 i 10127; al programa 313D, atenció a la dependència,
10140; al programa 313E, serveis socials, 10142; al programa
313F, protecció i defensa dels drets dels menors, 10129; al
programa 313G, família i unitats de convivència, 10125 i
10126; al programa 313I, planificació, ordenació i formació
social, 10147; al programa 313K, direcció i serveis generals de
la Conselleria de Família i Afers Socials, 10121, 10122 i
10123; al programa 313L, equipaments de serveis socials,
10148 i 10149; al programa 323A, protecció i foment de la
integració i de la participació social de la joventut, 10128;
secció 73, Institut Balear de la Dona, al programa 323C,
polítiques públiques d’igualtat, 10151, 10161 i 10207.

Del Grup Parlamentari Mixt, MÉS per Menorca, secció 17,
al programa 313D, atenció a la dependència, 10389; al
programa 313L, equipaments de serveis socials, 10381; al
programa 314A, pensions i prestacions econòmiques, 10401;
C14, Consorci de Recursos Sociosanitaris i Assistencials de les
Illes Balears, 10445.

Del Grup Parlamentari Mixt, Unides Podem, secció 17, al
programa 313L, equipaments de serveis socials, 10330; secció
73, Institut Balear de la Dona, al programa 323C, polítiques
públiques d’igualtat, 10346; C14, Consorci de Recursos
Sociosanitaris i Assistencials, 10347 i 10354.

Del Grup Parlamentari Popular, al programa 313K, direcció
i serveis generals de la Conselleria de Famílies i Afers Socials,
10001.

Ara sí que els demanaria, per favor, si em diuen les
substitucions. Pel Grup Parlamentari Popular?

EL SR. ÁLVAREZ I GELABERT:

Sí, Pedro Álvarez substitueixen Coia Sugrañes.
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EL SR. SAGRERAS I BALLESTER:

Sí, presidenta, Sebastià Sagreras substitueix Toni Marí.

EL SR. NADAL I BARCELÓ:

I Rafael Nadal substitueix José Luis Mateo.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Pel Grup Parlamentari VOX?

EL SR. BUADES I RUL·LÁN:

Agustí Buades substitueix Patricia de las Heras.

LA SR. PRESIDENTA:

Gràcies. Pel Grup Parlamentari MÉS per Mallorca?

LA SRA. CARRIÓ I PALOU:

Marta Carrió substitueix Lluís Apesteguia.

LA SRA. PRESIDENTA:

Grup Mixt?

LA SRA. GOMILA I LLUCH:

En la fixació de posicions compartirem la primera
intervenció amb la diputada Sra.  Gómez, i en el segon torn
intervindré jo mateixa. Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Pel Grup Parlamentari Socialista?

LA SRA. FERNÁNDEZ I PRIETO:

Irantzu Fernández substitueix Carles Bona.

EL SR. LAMIN I ABEIDI:

Omar Lamin, Llorenç Pou. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Podem començar per la defensa conjunta de les
esmenes, per un temps de deu minuts, del Grup Parlamentari
Socialista. Té la paraula la Sra. Fernández.

LA SRA. FERNÁNDEZ I PRIETO:

Gràcies, Sra. Presidenta. Bona tarda, senyors diputats i
diputades. Vull començar la meva intervenció tenint en compte
que ens tocava fer feina sobre la secció 17, corresponent a la
Conselleria de Famílies, recordant a tots els que estan morint a
Gaza en bombardejos indiscriminats sobre població civil,
menors que moren sense la mínima assistència mèdica en
hospitals sense mitjans i que, si sobreviuen, patiran durant tota
la vida les conseqüències de l’abandonament internacional. 

Quant a les esmenes a la Llei de pressuposts, el meu grup ha
presentat un total de 59 esmenes, de les quals 5 són a la totalitat
a la secció 17, Conselleria de Família i Afers Socials; a la 73,
Institut Balear de la Dona; a la E17, Institut Balear de la
Joventut, a la F15, Fundació a l’Atenció i Suport a la
Dependència; i a la C14, Consorci de Recursos Sociosanitaris.

Em centraré a presentar les numèriques amb l'esperança que
avui alguna sigui aprovada o si no, poder arribar a alguna
transacció abans del plenari de la setmana que ve, i, perquè
l'explicació sigui més senzilla, faré una divisió en sis grans
blocs amb 54 esmenes: envelliment, discapacitat i dependència,
diversitat, igualtat, menors i joventut, migrants i escut social.

Començam per envelliment, hem fet una esmena per
incrementar el Pla de finançament dels serveis socials, per tal
de compensar les despeses de l'increment de conveni que ha
suposat per a entitats socials que gestionen els serveis d'ajuda
a domicili, centres d'estades diürnes, així com per a la millora
d'aquests serveis, per un valor d’1 milió d'euros.

També hem fet una esmena, bé, dues, una per 100.000 i una
altra per 50.000 euros per incrementar les places del servei per
atendre els casos de prioritats socials, a causa de l'augment de
demanda dels centres residencials del Consell de Mallorca,
gestionades a l'IMAS i centres residencials de l'illa de
Menorca; 2 milions d'euros per a subvencions per al
finançament d'inversions de construcció, reforma i
rehabilitació, adaptació, ampliació de centres o millora dels
serveis actuals, destinats a places de serveis residencials i
estades diürnes adreçades a entitats del tercer sector social de
les Illes Balears, prioritzant les entitats que intervenen en
l'àmbit de la inclusió social. 

Dues partides també per impulsar l'equipament en noves
tecnologies als centres d'estades diürnes, centres residencials i
altres serveis per a la gent gran i persones amb discapacitat, per
treballar la promoció de l'autonomia, adreçat a centres i serveis
gestionats per entitats socials. 

Quant a infraestructures, proposam una nova residència de
gent gran de Ciutadella, la construcció d'una nova residència de
gent gran al nucli de Santa Margalida, l'ampliació de la
residència de Sa Pobla, la construcció del nou centre d'estades
diürnes de S'Arenal de Llucmajor, la construcció d'una
residència i centre d'estades diürnes per a 30 places de gent
gran al municipi de Sant Josep de Sa Talaia, 500.000 euros
també per a la reforma de la residència d'Artà per a 35 places
de gent gran, construcció d'una residència per a 60 places de
gent gran al municipi d'Alcúdia, reforma de la Residència de
Gent Gran de Ciutadella, construcció del centre de dia de Santa
Ponça, construcció del centre de dia de Santa Eugènia, nou
centre de dia al Port de Sóller, i accessibilitat de la Residència
Geriàtrica d’Es Cos a Maó.

Quan a discapacitat i dependència, que és un tema que està
directament relacionat amb l'envelliment, perquè la
dependència hi està relacionada, la majoria dels casos, moltes
vegades hi coincideix, destinam 300.000 euros per crear una
borsa d'hores per a programes i serveis de Respir per a
familiars i cuidadors de persones en situació de dependència de
les Illes Balears, incrementar les places dels serveis d’estades
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temporals als centres residencials de l'illa de Mallorca gestionat
per l'IMAS, servei que s'adreça a persones majors en situacions
de dependència que precisin d’institucionalització temporal.
Posada en marxa del servei d'estades temporals a centres de
residencials de l'illa de Menorca, un servei, igual que hem dit
abans, de Respir per a les famílies. Finançar mitjançant una
subvenció nominativa a la Fundació d'Entitats de Persones amb
Discapacitat de l'illa de Menorca. Pagament de tres pagues
extres a les persones en situació de dependència que reben una
prestació econòmica. Incrementar el finançament del servei
d'atenció integral, gestionat per l'Institut Mallorquí d'Afers
Socials, per atendre les persones en situació de dependència.
Incrementar la partida per a la millora salarial dels treballadors
de la Fundació Balear de Dependència, per tal d'avançar també
en l'equiparació salarial. I la construcció d'un centre polivalent
per a persones amb discapacitat física a l'illa de Menorca.

Quant a diversitat, que creim també que és una partida prou
important veient els retrocessos que es duen a terme a algunes
comunitats autònomes envers aquest tema, proposam la creació
de l'Observatori contra la LGTBIfòbia a les Illes Balears, ja
que no existeix cap ens públic a l'àmbit de les Illes, com sí
existeix a altres comunitats autònomes del nostre estat.
Proposam també la realització d'estudis i treballs tècnics per
impulsar accions de foment i de difusió d'investigacions que
ajudin a conèixer les realitats diverses del col·lectiu LGTBI per
poder elaborar polítiques públiques més eficients. I, finalment,
proposam incrementar la partida de transferències a entitats
LGTBI per passar de 120.000 a 150.000 euros per al proper
any 2024.

Quant el bloc d'igualtat, proposam incrementar la partida
dels ajuntaments per impulsar polítiques feministes per
apropar-les a la ciutadania. Proposam també una partida per a
l'organització de les aules feministes d'Eivissa i Formentera,
que aquest any sí que tenia una partida assignada, però
finalment es varen cancel·lar i no es varen celebrar. Ja vèiem
que aquest segon any ja directament no les han ni
pressupostades. 300.000 euros per a l'impuls dels centres de
crisis 24 hores a cadascuna de les Illes, per atendre les víctimes
de violència sexual, és a dir, recuperar la partida finalista
MR005 España te protege. Un recurs dotacional residencial als
habitatges de l'IBAVI a Camp Redó per destinar a víctimes de
violència masclista i explotació sexual. Incrementar el
pressupost de l'IBDona per a inversió per a l'any 2023. I també
incrementar el pressupost en materials, subministraments i
altres. A més a més, proposam el manteniment dels convenis
amb la Universitat de les Illes Balears per a la realització dels
postgraus en coeducació, intervenció social en situacions de
tracta de persones i prostitució i de l’especialista universitari
d'intervenció interdisciplinària en violència sexual. 

Quant a menors i joventut proposam establir un conveni de
col·laboració per a la creació de places d'acollida per a menors
migrants no acompanyats a l'illa de Menorca, a l'illa d'Eivissa
i a la de Menorca. Incrementar les sessions de la concertació
amb entitats socials dels serveis d'atenció primerenca. Creació
d'un centre d'acollida per a menors amb trastorns conductuals
a Mallorca, a Eivissa i a Menorca. Un augment de la partida del
Programa d'Escolarització Compartida ALTER destinat a
alumnat absentista de 14, 15 anys per augmentar el nombre de
places. I per a polítiques de joventut adreçat a entitats del tercer

sector social de les Illes Balears prioritzam projectes
d'autogestió de casals i centres de joves en risc de vulnerabilitat
social.

Quant a immigració, proposam 200.000 euros per a
desenvolupar programes per millorar les condicions de vida de
les persones migrants en situació irregular recentment arribades
a les Illes Balears que donin les eines i les informacions
necessàries mitjançant un curs formatiu oferint un punt
d'atenció, assessorament i seguiment. Proposam també, per un
valor de 6 milions d’euros, la licitació del servei de factoria per
a la migració i millora funcional dels aplicatius que conformen
el sistema d'informació integrat, els serveis socials, la història
social electrònica única accessible per a tots els actors del
sistema i incrementar el finançament dels serveis de l'OCIM de
l'illa de Menorca. 

I, finalment, en l'escut social, proposam una partida
incrementar en 6 milions d'euros per incrementar el 15% de les
quanties mensuals de la renda social garantida per ajudar les
famílies receptores d'aquesta prestació en aquests moments
d’inflació de preus. 150.000 euros per impulsar el
desenvolupament dels serveis de cohabitatge i programes
d'habitatges supervisats per a gent en situació de vulnerabilitat
social i gestionat per entitats del tercer sector social de les Illes
Balears. I ajuts socials per a les persones treballadores
desocupades per fer front a les conseqüències de la inflació
durant l'hivern, com ja es venia duent a terme i que veiem que
ara mateix s'ha eliminat o s’ha deixat de proposar. 

Gracias, Sra. Presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sra. Fernández. Pel Grup Parlamentari MÉS
per Mallorca té la paraula la Sra. Carrió. 

LA SRA. CARRIÓ I PALOU:

Moltes gràcies, presidenta. Molt bon dia a tothom. Vaig
intentar fer un recull per blocs de les esmenes que hem
presentat MÉS per Mallorca a la Conselleria de Famílies i
Afers Socials. Començaré per dos blocs a part. Hem fet un
conjunt d'esmenes per reenviar les partides de participació i
voluntariat cap a Presidència, per dos motius. Un, perquè la
secció de Participació i Voluntariat ha quedat dividida, hi ha
una secció a Presidència i una secció a la Conselleria d’Afers
Socials, i entenem que això no és operatiu i és un tema, és a dir,
no pots tenir el cap de secció o el cap de servei a una
conselleria i els tècnics a l’altra i els doblers a una banda i a
altra. Nosaltres entenem que on ha d'estar és a  Presidència,
tenint en comptes l'esperit de la Llei del voluntariat, que s'entén
que el voluntariat és transversal i no només dins l'àmbit de
serveis socials.

Dins l'àmbit l'IBDona hem presentat una sèrie d'esmenes
principalment destinades a incrementar el capítol 4, que són les
transferències als consells insulars que són els competents en
l'atenció a víctimes de violència de gènere, i incorporam 2
milions que són específicament els 2 milions en què s'ha
incrementat del Pacte d'Estat, dels doblers que vénen d'Espanya
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a la comunitat autònoma, però que llavors no s'han vist
reflectits en aquests pressuposts.

En aquest sentit també presentam una esmena incorporada
a IBDona, però que no és..., és a dir, és per a llavors col·laborar
i transferir i fer-hi feina amb la Conselleria d'Educació, que és
incorporar un tema que creim que és important, que té una
doble visió, per una banda, és la temàtica de la pobresa
menstrual i, per altra banda, l'ecologia i la reducció de residus
amb els productes d'higiene íntima de les dones, en aquest cas. 

Llavors, hi ha una altra sèrie d'esmenes, que es ver que no
són competència d'aquesta conselleria perquè el seu centre de
cost no és a la Conselleria de Serveis Socials, però si n’és
competència per funcions, perquè són polítiques d'igualtat i
polítiques de prevenció de violència de gènere. I en aquest
sentit hem fet esmenes a Educació, al SOIB, a Salut i a 
Mobilitat per fer un pla d'intervenció o fer una política
transversal de prevenció de violència, que els meus companys
hauran explicat a altres comissions. 

Entrant en el que és pròpiament la Conselleria d’Afers
Socials, jo plantejaria una esmena que per a jo i per a MÉS per
Mallorca és absolutament primordial, que és l'augment en 3,4
milions del capítol 1, de Secretaria General. El personal
funcionari i laboral de la Conselleria d'Afers Socials és
personal essencial, la seva feina és absolutament essencial i una
baixada de 2,4 milions, que és el que està ara reflectit sobre els
pressuposts, no només no permetrà augmentar personal, que jo
crec que compartim aquesta necessitat, sinó que a més no
permetrà que la conselleria pugui cobrir les baixes la qual cosa
provocarà molts de greuges als beneficiaris. Per tant, aquesta
creim que és d’especial importància. 

Llavors hem presentat unes esmenes vinculades a la
discapacitat i a salut mental. Per una banda, augmentant el
concert, aquí hi ha dues esmenes: una, que és un moviment
intern, hem de recordar que el capítol 2, de concertació de salut
mental i primerenca, baixa amb relació a 2023, i puja capítol 4,
que és subvencions i convenis. Per tant, fem una esmena perquè
pugin els 500.000 euros de capítol 4 cap a capítol 2 per seguir
apostant pel model de concertació i no pel model de subvenció. 

I, per altra banda, perquè entenem que això no basta en
relació amb les previsions que la consellera va exposar a la
comissió quan va explicar els objectius del 24, proposam un
augment de 200.000 euros en aquesta partida. A més a més,
aquí proposam un increment del capítol 6, amb 200.000 euros,
que és precisament per mantenir els valoradors de la llista
d'espera de discapacitat. 

(Remor de veus)

Si no us sap greu, és que em desconcentrau moltíssim. Em
perd, si us sent parlar. Gràcies. Si us heu d’aixecar, aixecau-
vos, però és que si no ...

EL SR. SAGRERAS I BALLESTER:

Disculpi, perdoni.

LA SRA. CARRIÓ I PALOU:

Gràcies, Sebastià.

He incorporat aquí una esmena, perquè es pugui renovar el
projecte d’inversió de 2024, per mantenir els professionals que
actualment fan valoracions de les sol·licituds de discapacitat
que, en paraules de la consellera, és seva màxima prioritat per
a 2024.

A nivell de dependència, l'esmena plantejada sobretot és
una esmena de model. Hi ha un increment del model d'atenció
a domicili, d'atenció a la dependència a domicili, que coincidim
que és dels models d'atenció a la dependència que s’ha de
propiciar, però l’increment del pressupost es troba a capítol 4.
Això significa que anirà a transferències dels consells, a
incrementar el SAID del Consell de Mallorca, i MÉS per
Mallorca considera que aquest augment s'ha des de la via de
concertació dels serveis de la Conselleria de Serveis Socials.
Per tant, l’esmena és d’un moviment de 2 milions, de 4 a 2.

 Presentam dues esmenes, una vinculada al Pla de
prestacions bàsiques, és cert que el conveni incorporava fins al
2024, però que també deixava vies per fer addendes de manera
fàcil i, per tant, proposam una esmena vinculada a disminuir la
soledat no desitjada de les persones que viuen totes soles. 

En relació amb les convocatòries de les entitats que
reparteixen aliments, proposam un increment d'aquestes
partides, perquè les entitats que s'encarreguen de fer el
repartiment d'aliments puguin fer front a l'increment del cost
dels aliments sense necessitat de baixar beneficiaris. 

En relació amb infraestructures, demanam, perquè creim
que és un error, un augment de la residència d'Andratx, que
actualment està pressupostada en 100.000 euros i no
corresponen en el moment processal de tramitació en què es
troba, i incorporam una proposta d’iniciar amb pocs doblers,
perquè bàsicament seria iniciar durant 2024 un intent de trobar
un espai i arribar a un conveni amb l'Ajuntament de Porreres
per fer una residència a Porreres. 

No sé quant de temps duc. D’acord.

En relació amb infància, hem fet un bloc d'esmenes que
també era una de les prioritats marcades per aquesta
conselleria, per la Sra. Cirer. En aquest sentit, presentam una
esmena directa a incrementar un psicòleg per al servei
d'UTASI, que és la Unitat de Tractament d’Abús Sexual
Infantil, que requereix la incorporació de més professionals.
Durant la passada legislatura s’hi varen incorporar tres
professionals més, però en són necessaris més. Igual que també
és necessari la incorporació d'un professional a Atura't, que és
el servei que fa intervenció en menors agressors. En relació
amb això, hem presentat una esmena d'afectació a la Direcció
General d'Infància per continuar un projecte que només
n’havíem començat a parlar, però jo crec que és imprescindible,
que és els menors inimputables. Està demostrat, les dades
demostren que cada vegada els menors cometen agressions
sexuals més joves i l'edat penal d’aquests menors comença als
14; abans són competència dels consells insulars, i aquests no
tenen programes específics de tractament. I entenem que s'han
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d'establir sinergies entre els programes que té la Direcció
General i l’establiment d’aquests programes als consells
insulars, perquè quan abans facem la intervenció, no només
evitam víctimes, sinó que també tenim millor pronòstic en la
intervenció. 

Llavors, tres esmenes més, una vinculada al
desenvolupament d'una campanya de la prevenció del consum
en edats joves de pornografia, que crec que és compartida la
preocupació per tots els grups. Una esmena vinculada a
l'execució d'un dels objectius del Pla d'emancipació dels
extutelats, que és precisament les dificultats que, un pic els
joves han entrat a l’habitatge d'emancipació i llavors, a mesura
que van passant els anys, aquest jove fa un desenvolupament
positiu, es troba que no pot accedir al mercat de l'habitatge, i,
per tant, hi ha dintre del pla, que crec que és fins a l'any 25, un
objectiu d'ajuda de emancipació. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Hauria d’anar acabant.

LA SRA. CARRIÓ I PALOU:

I llavors és una esmena vinculada a l'àmbit de les
declaracions de risc. Bàsicament no és un increment de partida,
sinó un canvi de partida. La Direcció General d'Infància,
contempla que els doblers vinculats a polítiques d'infància no
vagin vinculats a la transferència de les declaracions de risc,
així com estipula la Llei d'infància. I en el seu moment ja ho
explicàrem en comissió, quan analitzàvem els pressuposts,
nosaltres creiem que els grans canvis es produiran quan siguem
capaços de treballar les declaracions de riscs amb equips propis
des dels ajuntaments. 

Això és tot. Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Carrió. Pel Grup Parlamentari Mixt té la
paraula la Sra. Gomila per un temps de cinc minuts.

LA SRA. GOMILA I LLUCH:

¡ Gràcies, presidenta. Des de MÉS per Menorca en aquesta
conselleria o en aquesta secció hem fet quatre esmenes parcials.
Una al Consorci de Recursos Sanitaris i Assistencials a les Illes
Balears. La 10389 i la 10381, són referents a transferir per una
banda a l'Ajuntament d'Alaior per a la constitució de 30 noves
places geriàtriques i transferir 500.000 euros; i, per altra banda,
transferir a la Fundació per a Persones amb Discapacitat de
Menorca, 1,5 milions d’euros, per a la futura residència i centre
polivalent per a persones amb discapacitat física a Ciutadella,
a la zona de Santa Rita. Avui matí s'ha aprovat la incorporació
d'una esmena del PP, amb la qual es preveu una aportació de
600.000 euros, en base al factor d'insularitat, per aquest
concepte, però creim que hem de seguir reivindicant una
partida superior, perquè aquest centre pugui ser una realitat. I
a  açò respon aquesta esmena 10381.

La 10401 proposa una línia d'ajuts econòmics per als
beneficiaris del programa de turisme social de l'IMSERSO,

residents a Menorca i a les illes Pitiüses. I aquestes ajudes han
de cobrir els desplaçaments, estades i manutenció d’aquells
beneficiaris que hagin de fer escala a Palma per poder viatjar
amb aquest programa i que representa un greuge amb la gent
gran de Menorca, perquè allà només hi ha cinc viatges que
surtin de Menorca i dels quals puguin gaudir els nostres majors.
S’ha calculat més o menys, per posar aquests ajuts, uns 150
euros, que serien uns 50 de passatge, més uns 100 d’hotel aquí,
per poder agafar el vol i s’ha calculat una dotació de 22.500
euros, i així se’n podrien beneficiar 150 persones. Tant en el
plenari, com a la compareixença de la consellera en comissió,
per exposar els pressuposts d'aquesta conselleria, es va insistir
per part de MÉS per Menorca en aquest assumpte i la
consellera va mostrar disponibilitat, per això esperam que sigui
aprovada aquesta esmena i que es pugui acabar amb la
discriminació de la gent gran de Menorca, que vol gaudir dels
viatges de l'IMSERSO i que tenir pocs molts, o pocs viatges a
Menorca i obligar-se a viatjar a Palma, els representa unes
despeses sobrevingudes que en segons quins casos és entre el
50 i el cent per cent del que val el viatge.

Per altra banda, es fa una esmena al Consorci Sociosanitari,
en el sentit de poder redactar el projecte bàsic i executiu de
reforma i ampliació del geriàtric de Ciutadella. Es posen
600.000 euros, després que no es va fer efectiva, o de moment
no es va fer efectiva, l'esmena presentada per MÉS per
Menorca en els pressuposts de 2023, que ja anava en aquest
sentit, de transferir 150.000 euros per a la redacció d’aquest
projecte que, juntament amb 150.000 euros del Consell Insular
de Menorca i 300.000 euros que havia pressupostat
l'Ajuntament de Ciutadella, eren aquest total de 600.000 euros
que permetrien poder fer la redacció de l'ampliació i la reforma
d’aquest geriàtric municipal. Si d'aquí allà, aconseguim que
aquests 150.000 de 2023, puguin transferir-se a l’Ajuntament
de Ciutadella i, per tant, ja hi hagi els doblers necessaris per
poder redactar aquest projecte. Igualment consideram que són
importants aquests 600.000 euros que permetin una primera
anualitat per dur a terme aquestes obres de rehabilitació i
ampliació del geriàtric municipal de Ciutadella, per la qual cosa
mantindríem aquesta esmena dins el Consorci Sociosanitari,
que creim que és des d'allà on s'hauria de dur a terme.

Des de MÉS per Menorca farem un vot favorable a les
esmenes presentades per MÉS per Mallorca, el PSOE i Unides
Podem, i farem un vot en contra de les presentades pel PP
perquè VOX crec que en aquest cas no en té, però amb les
ganes de poder seguir negociant o poder seguir... o començar,
millor dit, a negociar i arribar a acords perquè sigui possible
tirar endavant les esmenes de MÉS per Menorca, així com
algunes esmenes que pugui presentar el PP. 

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Gomila. Sra. Gómez, té vostè la paraula, per
un temps de cinc minuts.

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Gràcies, Sra. Presidenta. Des d'Unides Podem hem
presentat quatre esmenes parcials. La 10330, per import de 5
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milions d'euros, per a un pla estratègic contra el sensellarisme
i la creació d'una xarxa pública de centres de baixa exigència,
cases d'acollida i pisos house infer, que, si bé és una
competència que podríem, d'alguna manera, dir que les carteres
de serveis estan... bé, territorialitzant amb ajuntaments i amb
entitats supramunicipals, com ara els consells insulars, és clar
que l'esforç que requereix començar a generar aquesta xarxa
creim que merita la necessitat d'una ajuda del mateix govern,
perquè s’estan fent iniciatives com a..., bé, aïllades, no?,
tothom fa el que pot, però estaria bé tenir una línia homogènia
tal vegada d'aquest tipus de centres, tot i garantint les
peculiaritats, que són molt grosses, no tant potser entre illes,
sinó entre realitats urbanes, de grans ciutats i de pobles més
petits. 

La 10346 pretén tornar recuperar el finançament que hi
havia a l'IBDona i per açò demanam un sobrefinançament de 3
milions d'euros per incrementar el que ja consta. La 10347, és
un projecte dels centres Es Viver d'Eivissa i 1 milió. I la 10354,
redacció i projecte d’execució d'obra amb un plurianual de les
residències de gent gran i centre de dia a Sant Josep de Sa
Talaia.

I respecte del nostre vot a les altres esmenes dels partits,
votarem a favor de les que presenta el Partit Socialista, MÉS
per Mallorca i MÉS per Menorca i respecte de les de VOX, no
hi votarem a favor, però de les del Partit Popular, tot i que ara
és no, jo estic dient que de forma constructiva ens agradaria...
No n’hi ha? D’acord, perfecte, molt bé..., de forma constructiva
si podem arribar a algun acord, idò, encantades.

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Gómez. Pel Grup Parlamentari Popular té la
paraula el Sr. Álvarez, per un temps de deu minuts.

EL SR. ÁLVAREZ I GELABERT:

Moltes gràcies, presidenta. Bon dia, senyores i senyors
diputats. Si bé m'estim més reservar el debat polític per a les
sessions de la setmana que ve on avaluarem de forma molt més
ideològica i finalista el que avui aquí són partides i números, sí
que m'agradaria fer una sèrie de consideracions.

Ja es va dir a la Comissió d'Hisenda que va acollir la
compareixença de la consellera de Famílies i Serveis Socials,
que ens trobam davant dels primers pressuposts del canvi
polític que demandava la majoria social de les Illes Balears,
davant d'uns comptes que són els més elevats de la història
respecte de despesa social i davant d'unes xifres que demostren
el compromís de l'executiu autonòmic amb les persones en
situació de vulnerabilitat.

Quant a les xifres de la secció 17 i les seves entitats afins,
334.278.000 euros per a l'any 2024, uns percentatges un 3,5
més respecte dels comptes públics elaborats pel pacte
d'esquerres per a l'any 2023.

I abans de passar a tractar la qüestió de les partides i les
esmenes proposades pels diferents grups parlamentaris, com a

portaveu del partit que sustenta el Govern, m'agradaria deixar
constància de la nostra valoració més que favorable d’aquest
projecte de llei. Només podem estar satisfets en tractar-se d'un
pressupost que romp el rècord de despesa social i al mateix
temps es marca un objectiu de dèficit zero i redueix la pressió
fiscal a la ciutadania. 

I, si bé com a portaveu del Grup Popular, m’he de mostrar
joiós, ja que per una part ens trobam davant d'uns números que
ens satisfan, la responsabilitat política ens obliguen als aquí
presents a fer-nos una sèrie de preguntes. 

Són uns bons comptes públics? Per a mi un rotund sí.
Parlam d'unes xifres expansives que donen resposta a la política
social que Balears necessita. Són uns comptes als quals poden
continuar fent millores? Només faltaria!, a través de les
propostes que fan els diferents grups parlamentaris. 

Per això passem a les esmenes. Des del Grup Popular hem
proposat una esmena de substitució RGE núm. 10001 per tal de
promoure la correcció d’una errada en l'assignació
pressupostària del fons finalista 24090, referent a la lluita
contra la violència de gènere. No sé si ho recorden, senyores i
senyors diputats, que en la Comissió d'Hisenda que va acollir
la compareixença de la consellera Cirer amb motiu de la
tramitació pressupostària, aquest grup ja va exposar la
necessitat d'esmenar una errada tècnica. Es tracta de transferir
1.661.000 euros del programa referent a Secretaria General de
la Conselleria de Família i Serveis Socials a l'Institut Balear de
la Dona. Des del Grup Popular agrairíem que s'acceptés aquesta
proposta d'esmena, malgrat alguns grups ja s'hi han posicionat
en contra, amb la finalitat de nodrir l'IBDona amb el pressupost
que aquest ens necessita, si no pot ser avui agrairem que sigui
la setmana que ve en sessió plenària.

Per altra banda, respecte dels grups de l'oposició, des del
Grup Popular volem reconèixer inicialment les aportacions
fetes. Parlam en total de 98 esmenes, entre propostes a la
totalitat, substitució, afectació, addició, però malgrat aquest
reconeixement que volem fer a la feina feta, és evident que des
del Grup Popular no podrem acceptar esmenes com les 10616,
10627, 10639, 10648 o 10656. Parlam, en aquest cas, de
propostes del Grup Socialista. Són esmenes a la totalitat que
capgiren cap per avall els números de la pròpia conselleria i
també d’ens dependents com el Consorci de Recursos
Sociosanitaris, la Fundació Balear per la Dependència o
l’IBJove. En aquest sentit, des del Grup Popular consideram
que la proposta de pressuposts respon a les necessitats de la
ciutadania de les Illes, així com a les diferents entitats i
col·lectius als quals la Conselleria de Família i Serveis Socials
atén.

Seguim amb esmenes del Grup Socialista. Altres propostes
de modificació que mereixem comentari són, per exemple, les
propostes RGE núm. 10757, 10760, 10761, 10766, 10768,
10779, 10897, 10903, 10906 o 10908. Totes aquestes
propostes fan referència, concretament, a les noves
infraestructures sociosanitàries. Des del Grup Popular no
consideram adient l'aprovació d'aquest tipus d'esmenes, ja que,
per responsabilitat amb el full de ruta iniciat precisament per
l'anterior equip, la prioritat hauria de ser concloure el Pla
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d'equipaments actuals que compta amb 16 immobles en
diferents estats d'execució. 

Per altra banda, podríem parlar d'esmenes com la 10986,
referent a l'aprofitament dels fons lligats al Pacte d'Estat de la
violència contra les dones, amb la finalitat de finançar els
centres de crisi 24 hores o l'esmena RGE núm. 10991, referent
als postgraus que imparteix la Fundació Universitat Empresa en
temes relacionats amb la tracta d'éssers humans, coeducació,
violència sexual, o l'esmena 10983, també, són propostes totes
aquestes que podríem considerar interessants i que han de ser
analitzades. Des del Grup Popular ens volen donar una setmana
més amb l’objectiu de confluir amb el grup proponent a veure
si podem satisfer les pretensions dels dos grups parlamentaris
i arribar a una transacció.

Respecte dels grups de MÉS per Mallorca, vull començar
donant les gràcies a la seva portaveu, la Sra. Carrió, ben
coneixedora de les funcions i l'estructura governamental,
gràcies a la seva experiència a l’anterior executiu autonòmic.
Ens hem mirat amb bons ulls la trentena d'esmenes que han fet
a la secció 17. Per part del nostre grup consideram que hi ha
propostes que són inassumibles per aquest grup parlamentari i
pel Govern, com les esmenes RGE núm. 10142, 10143, 10144,
10145 i 10146. Es tracta de propostes referents als àmbits
d'actuació del voluntariat. En aquest sentit, no està prevista
l’alteració de partides pressupostàries corresponents a altres
conselleries o ens dependents. 

Pel que fa a les esmenes 10148 i 149, relatives a
infraestructures, Sra. Carrió, li dic el mateix que a la Sra.
Portaveu del Grup Socialista, hi ha una feina a mitges i la
prioritat és acabar aquestes setze infraestructures. 

Sí que és cert, respecte a MÉS per Mallorca, que també ha
fet propostes que podem  veure amb bons ulls, com, per
exemple, les esmenes 10127 i 10129, ambdues d'afectació, que
es refereixen al programa Atura't per a menors inimputables i
la proposta de conscienciació contra el consum de pornografia
en edat primerenca, és un tema que ja ha tractat la Comissió
d'Assumptes Socials recentment i en el qual tots hem mostrat
la nostra sensibilitat. Són dues esmenes interessants que aquest
grup parlamentari es compromet a continuar estudiant durant
els pròxims dies. 

Finalment, respecte del Grup Mixt també vull donar el
nostre agraïment a la Sra.  Joana Maria Gomila, de MÉS per
Menorca, i a la Sra. Cristina Gómez, d'Unides Podem, per les
seves aportacions. Pel que fa a les propostes d'Unides Podem,
podem veure amb bons ulls l'esmena 10346, per augmentar el
pressupost de l'Institut Balear de la Dona. Sí que ens pareix un
poc exagerat augmentar a 3 milions aquesta partida, quan
moltes seccions i ens durant les darreres legislatures no han
esgotat les seves assignacions. Per tant, com sempre, es tracta
d’executar, no només de pressupostar per generar titulars des
de les formacions polítiques. 

Sí que voldria dir que aquesta proposta de la Sra. Gómez va
en la mateixa línia que l’autoesmena que ha fet aquest grup
parlamentari RGE núm. 10001, que precisament pretén corregir
aquesta reducció pressupostària de l’IB Dona que s’ha fet de
forma involuntària. Pot ser no arribem a les xifres que a Unides

Podem li agradaria, però 1.600.000 euros que proposa el Grup
Popular creim que és una xifra que mereix la presa en
consideració amb un vot de confiança.

I abans d'acabar, respecte del Grup de MÉS per Menorca
voldria destacar l'esmena d'afectació RGE núm. 10401, referent
a la dotació d'ajudes econòmiques per a beneficiaris del
programa IMSERSO dels residents a les Pitiüses i a Menorca.
És una proposta que consideram molt interessant, que s’ha
d’estudiar amb la finalitat de promoure la igualtat d'oportunitats
entre els padrins de les quatre illes. 

Això és tot per part del Grup Popular. Moltes gràcies,
presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Álvarez. Pel Grup Parlamentari VOX, a favor
o en contra, té vostè la paraula, Sr. Buades, per un temps de
deu minuts.

EL SR. BUADES I RUL·LÁN:

Moltes gràcies, presidenta. Bueno, este grupo
parlamentario, después de haber leído y estudiado las
enmiendas, parece ser que los últimos ocho años no
gobernaron, ni el PSOE ni MÉS ni el Grupo Mixto, porque hay
enmiendas que llaman muchísimo la atención, quieren volver
a resucitar el escudo social con un RESOGA que está en plena
auditoria y que veremos cómo acaba; unas políticas feministas
con aulas feministas que es su feminismo, no el de todas las
mujeres. Sí, sí, ríase.

Después, está muy claro que no han gobernado porque
ahora piden, desde MÉS, un aumento, una dotación personal de
3,4 millones de euros. Y ustedes en ocho años, ¿qué hicieron?,
¿qué hicieron?, ¿se preocuparon por el personal o es que ahora
de repente les viene esta preocupación?

Violencia de género. Este grupo parlamentario ya ha dicho
varias veces en comisión que para nosotros, esto no existe, la
violencia de género, existe violencia contra las mujeres, contra
los niños. Matan las personas, no matan las palabras. Violencia
de género no lo vamos a admitir.

O ya lo que me faltaba escuchar de la valoración de
discapacidad. Ahora, cuando han dejado una cola enorme,
cuando han dejado un problema enorme en los médicos,
instituciones de los médicos, para la valoración de la
discapacidad, que son tres en concreto, tres por cada (...) de
tres valoraciones. En fin, parece que ustedes no han gobernado.
Ahora, me extraña mucho, me extraña mucho que pidan
aumento de personal, pidan más RESOGA cuando se esta
viendo en la auditoria que puede haber graves irregularidades. 

Por todo ello, vamos a votar en contra de todas y cada una
de las enmiendas.

Gracias.
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LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Buades. Torn de rèplica per al Grup
Parlamentari Socialista. Té la paraula la Sra. Fernández, per un
temps de cinc minuts.

LA SRA. FERNÁNDEZ I PRIETO:

Gràcies, Sra. Presidenta. Bé, si és ver que aprofitaré aquest
torn per fixar les nostres posicions sobre les esmenes de la resta
de grups, volia començar dient-li al Sr. Álvarez que estic molt
contenta que trobi interessant i que miri amb bons ulls les
nostres esmenes, però  estaria més contenta si avui hagués
vingut ja amb les feinetes fetes, que ha tingut unes quantes
setmanes, i ens hagués proposat alguna transacció que, per altra
banda, a aquesta secció és una cosa bastant habitual. Vull dir,
a la resta de pressuposts pot ser a d’altres no tant, però a serveis
socials sí que era una tradició que el grup que dóna suport al
Govern portàs ja alguna esmena per arribar a algun acord en
comissió. Bé, esperam que aquestes propostes de transacció
arribin abans del Ple, Sr. Álvarez.

Quant al Grup Parlamentari VOX, sí, és ver, hem governat
durant vuit anys, vàrem començar un projecte, un projecte que
moltes coses varen acabar, però hi ha moltes coses que no, que
no es varen enllestir en vuit anys, que es necessiten molts
d'anys i que s’haurà de seguir fer feina durant bastants més. 

Ha dit el Sr. Álvarez que no acceptava les esmenes
d'infraestructures perquè tirava amb els projectes que ja estaven
fets. Clar, tiren dels projectes que vàrem deixar nosaltres
preparats i que s’estan construint ara mateix aquestes
infraestructures.

Volia demanar a la Mesa retirar l'esmena 10748 perquè si
es fixen parla del litoral,  d'una millora del litoral, és una clara
errada, i per això demanam la seva retirada. 

Quant a les esmenes dels grups, votarem en contra de la del
Partit Popular, de l'única esmena que ha presentat, perquè
creim que les nostres esmenes són millors, demanen més coses.
Podem arribar a un acord potser abans del plenari.

Votarem a favor de totes les esmenes de MÉS per Mallorca,
a excepció de la 10140, on ens abstindrem, perquè pensam que
la via de transferència a l'IMAS sí que és el marc oportú. I
també votarem a favor de totes les esmenes de MÉS per
Menorca i Unides Podem, perquè ens semblen interessants i
van en la línia política del que nosaltres pensam que ha de ser
una política d'assumptes socials. Votaríem a favor o en contra
de les esmenes de VOX, però és que com ja ha quedat clar no
n’ha presentat cap. El pressupost els pareix molt bé o potser ni
tan sols se l’han llegit. Un altre dia, si vol, Sr. Buades, li puc
explicar què vol dir violència de gènere, el gènere és un
estereotip, i això, els estereotips i els problemes que tenim les
dones per néixer dones és el que ens mata. 

Gràcies, Sra. Presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Fernández. Pel Grup Parlamentari MÉS per
Mallorca té la paraula la Sra.  Carrió, per un temps de cinc
minuts. 

LA SRA. CARRIÓ I PALOU:

Moltes gràcies, presidenta. Recuper dos blocs d'esmenes
que m'havien quedat pendents. Hi ha una esmena d’augment de
la partida de cooperació. Valoram que el tant per cent
d'augment en relació amb el 23 i 24 -ara us he de demanar a
vosaltres que faceu silenci, si no us sap greu, dreta i esquerra
tu-, un augment de la partida de cooperació que sí que és ver
que el tant per cent d'augment entre el 23 i el 24 respon al tant
per cent, més o manco, eh?, que es van augmentant els darrers
vuit anys en matèria de cooperació, però sí que és ver que
aquests són els primers pressuposts que tenen una Llei de
cooperació aprovada que obliga a un tant per cent. Per tant,
entenem que potser sí que és molt difícil arribar al compliment
total de la llei, però si estirar-nos un poquet més. 

Amb relació a joventut, proposam una esmena per avaluar
conjuntament amb el consell i l’ajuntament, perquè creim que
són competències compartides, la reconversió de l'antic polvorí
de Porreres en un casal de colònies.

Amb relació a les valoracions que realitza el Sr. Álvarez
respecte de les esmenes, un parell d’apunts. La proposta
d'infraestructures, les que he fet són infraestructures que ja hi
són; de fet, a la memòria del consorci la residència d'Andratx
té 100.000 euros, per això deia que, efectivament, jo sí que
pens que en l’execució durant el 24 de les obres en marxa hi ha
feina més que suficient. El 25 ya será otro cantar.

M'agradaria molt, Sr. Álvarez, que em pogués avançar
quina és l’opinió, i no deixar-me fins dimarts, dimecres o
dijous, de l’aposta de les esmenes vinculades per apostar pels
concerts. Creim que políticament hi ha un acord i és unànime
no, perquè en aquest parlament unànime no es pot fer res, però
majoritari, que les entitats del tercer sector necessiten el
sistema de concert com un sistema fort i blindat de finançament
i no podem fer ni una passa enrere en aquest sentit. I,
efectivament, al capítol 1 també crec que és una esmena
important, jo fins i tot estic disposada a acceptar transaccions
si la quantitat és excessiva, però crec que no podem fer una
davallada de 2,4 milions d'euros al capítol 1 global, a Secretaria
General, perquè, efectivament, vostè ha avançat que els doblers
s'han de gestionar i sense capítol 1 no es pot gestionar. 

Amb relació al vot, Sr. Álvarez, no podem donar suport a
l'esmena que fa d'IB Dona per una qüestió que ve vinculada a
una altra cosa, i és que la transferència que proposa és a capítol
2, i nosaltres som molt respectuosos amb les competències dels
consells insulars i amb la seva capacitat de decisió i de gestió,
i aquests fons han d'anar a capítol 4 per la transferència. 

En aquest sentit i per aquest motiu, entenem que les
competències que són exclusives del consell insular, com és
protecció de menors, és el consell insular, en el seu ple i en els
seus pressuposts, que ha de decidir com, quan i cap on ha de
prioritzar la competència que té. I, en qualsevol cas, si hem de
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discutir sobre el finançament dels consells insulars, fem-ho a
les partides de finançament global dels consells insulars i no
tutelant els projectes de les àrees. 

Per tant, en aquest sentit, demanaré votació separada d’un
parell d'esmenes -no sé si les he d'anomenar ja, presidenta?, no
importa-, unes esmenes del Partit Socialista que són per aquest
motiu i una esmena d’Unides Podem, que és per aquest motiu.
A la resta d'esmenes, hi donarem suport, a totes les altres del
Partit Socialista, d’Unides Podem i de MÉS per Menorca. 

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Carrió. Pel Grup Parlamentari Mixt té la
paraula la Sra. Gomila per un temps de cinc minuts.

LA SRA. GOMILA I LLUCH:

Gràcies, presidenta. Només per afegir que, com que el Sr.
Álvarez diu que això de l'IMSERSO ho estudiaran, per tant, no
m'ha quedat clar si ho estudiaran abans o després del
pressuposts. Evidentment, li agrairia que fos abans del
pressupost. De fet, record que a la  compareixença que va fer
la consellera per explicar el pressupost de la seva conselleria,
que jo li vaig fer la mateixa petició, em va dir, “sí, ho
estudiarem, perquè, és clar, no tenim en aquest moment
peticions, ni ningú no ens ha dit res”; li vaig demanar si volia
que replegàs firmes o si volia que anés a l'agència a cercar totes
les persones majors de Menorca que havien demanat viatges de
l'IMSERSO i que havien de venir a Palma i, per tant, hi havia
sobrecost, bé, vàrem riure, evidentment, totes dues, perquè no
és idea de anar-hi, però si fos el cas que necessitin dades,
comptin amb mi per anar-les a cercar, perquè tenim gent gran
que ens ho ha fet arribar i, per tant, no em costaria res anar a les
agències de viatges, que fan aquests viatges o que preparen
aquests viatges de l'IMSERSO i demanar-ho. 

Així i tot, jo crec que la proposta que hem fet és molt
raonable, perquè senzillament hem pensat uns ajuts per a unes
150 persones de Menorca i de les Pitiüses, per un import de
150 euros, que és més o manco el que els pot costar el passatge
d'anar i venir i l'estada de dormir els vespres que han de fer
aquí, perquè normalment els viatges de l'IMSERSO comencen
el matí, i, per tant, creim que seria una bona oportunitat, perquè
el Partit Popular ens demostràs que no val fer greuges en les
persones grans de Menorca i de les altres illes, en funció de
l'illa allà on viuen. Crec que 22.500 euros és una partida més
que acceptable, que en un pressupost..., jo no sé si és 6.000
milions d’euros, crec, pràcticament no ho notarien i crec que
les persones de Menorca i les persones de les Pitiüses estarien
molt contentes que el Partit Popular i que el Govern hagi fet cas
en aquesta petició.

Per tant, els demanaria que d'aquí a dimarts s’ho ben pensin,
que en puguem tornar parlar. Ja dic, és una partida tan petitona,
que jo crec que faria molt feliç la gent gran. I vostès saben que
la gent gran, és gent que realment respon quan en algunes coses
se la complau en aquest sentit. Per tant, demanaríem, Sr.
Álvarez, que s’ho pensin d'aquí a dimarts, eh?, i que realment
puguem posar 22.500 euros, que és una minúcia, per donar

aquests ajuts a les persones majors de Menorca, d’Eivissa i
Formentera, perquè tinguin les mateixes oportunitats que les
persones que viuen a Mallorca, de viatjar amb l'IMSERSO. 

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Gomila. Pel Grup Parlamentari Popular té la
paraula el Sr. Álvarez.

EL SR. ÁLVAREZ I GELABERT:

Moltes gràcies, presidenta. Sra. Fernández, li he de fer una
petita observació respecte de les seves les seves
argumentacions, quant a la forma de fer d’aquest grup
parlamentari. Sap quantes esmenes va acceptar el Partit
Socialista a les anteriors comissions de la legislatura passada?,
zero, zero, sí, sí, basta mirar el Diari de Sessions. 

A part d'això, respecte de la reflexió que em feia la portaveu
de MÉS per Mallorca. Dir-li que sí, ja n'han parlat també en els
passadissos d'aquesta cambra, sobre l'esmena, si no m'equivoc,
és la número 10148 de la residència d'Andratx, ho tendrem en
compte, procurarem saber com està la cosa en relació amb
aquesta residència i veure què es pot fer. 

Jo vull reiterar el nostre tarannà, que és l'arribada d'acords
d'aquí a l’inici de la sessió plenària de la setmana que ve.
Donar-los les gràcies una altra vegada a tots per la feina feta i
finalitzar la meva intervenció com a portaveu, amb la fixació de
posicions. 

Nosaltres, evidentment, donarem suport a l'esmena que hem
presentat de millora pressupostària per a l’IBDona i votarem en
contra de les esmenes que han fet tots els altres grups.

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Álvarez. En contrarèplica pel Grup
Parlamentari VOX té la paraula el Sr. Buades per un temps de
cinc minuts.

EL SR. BUADES I RUL·LÁN:

Muchas gracias, presidenta. Me gustaría decir al Grupo
Parlamentario del PSOE, que no es este grupo, sino que es la
Real Academia de la Lengua, la que dice que no existe la
violencia de género. ¿Vale? Eso es un invento suyo, que viene
de la ideología de género, efectivamente. Pero, la Real
Academia Española. Busquen y mírenlo bien.

En segundo lugar y creo que serán cuatro años para repetir
lo mismo, ¿eh? Residencias, ustedes dejaron residencias sin
ejecutar y perdiendo fondos europeos. Y ahora vienen ustedes
aquí a reclamar.

Y después, ya por último, decir al PP que voy a votar en
contra de su enmienda, porque me acaban de pasar la noticia de
que el PP ha votado, juntamente con el PSOE y sus socios, en
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contra de la toma en consideración de la proposición de ley
para volver al Código Penal anterior a la Ley “del sí es sí”. Por
tanto, en esta enmienda, ya nos pensaremos bien en qué se va
a utilizar el millón 600, después de la votación que se acaba de
producir en el Congreso.

Gracias.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gracias, Sr. Buades. Votarem les esmenes de la secció 17,
amb les aportacions que vostès han fet, d’algunes esmenes
separades, si m’equivoc o si hem de tenir en compte alguna
altra consideració, per favor, facin-m’ho saber.

Del Grup Parlamentari Socialista, votació de les esmenes
conjuntes, tant de la totalitat com les esmenes parcials. Farem
dos blocs, en principi. Diré el més curt i així la resta, serà la
resta. Seria, per una banda, les 10774, 10775, 783, 782, 753,
754, 755, 762, 763 i 764.

Vots a favor d’aquestes esmenes?

Vots en contra?

Abstencions?

EL SR. SECRETARI:

5 vots a favor, 7 en contra i 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Queden rebutjades les esmenes.

Ara l’altre grup d’esmenes, que són tota la resta del Grup
Parlamentari Socialista.

Vots a favor?

Vots en contra?

EL SR. SECRETARI:

6 vots a favor, 7 en contra.

LA SRA. PRESIDENTA:

Queden rebutjades les esmenes.

Del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, també hi haurà
dues votacions. Una esmena tota sola, que és la 10140.
Començam per aquesta.

Vots a favor de l’esmena 10140?

Vots en contra?

Abstencions?

EL SR. SECRETARI:

2 vots a favor, 7 en contra i 4 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Queda rebutjada l’esmena.

La resta d’esmenes del Grup Parlamentari MÉS per
Mallorca.

Vots a favor?

Vots en contra?

EL SR. SECRETARI:

6 vots a favor, 7 en contra.

LA SRA. PRESIDENTA:

Queden rebutjades les esmenes.

Quant a les esmenes del Grup MÉS per Menorca, es voten
conjuntament.

Vots a favor?

Vots en contra?

EL SR. SECRETARI:

6 vots a favor, 7 en contra.

LA SRA. PRESIDENTA:

Queden rebutjades les esmenes del Grup MÉS per Menorca.

Del Grup d’Unides Podem, també hi ha dos grups. Una
separada, que és la 10330, que votarem primer.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

EL SR. SECRETARI:

5 vots a favor, 7 en contra i 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Ara tota la resta d’esmenes d’Unides Podem.

Vots a favor?

Vots en contra?

EL SR. SECRETARI:

6 vots a favor, 7 en contra.
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LA SRA. PRESIDENTA:

Queden rebutjades les esmenes del Grup Unides Podem.

Votació de l’esmena del Grup Parlamentari Popular.

Vots a favor?

Vots en contra?

EL SR. SECRETARI:

6 vots a favor, 7 en contra.

LA SRA. PRESIDENTA:

Queda rebutjada l’esmena.

Sense més assumptes a tractar -esper que descansin-
s’aixeca la sessió.

Els sembla que comencem de nou d’aquí a deu minuts,
aproximadament?

(Pausa)

LA SRA. PRESIDENTA:

Diputats, diputades, bones tardes, falta la Sra. Verdú, però
com que hi ha moltes esmenes a aquesta secció, si els sembla
començam a llegir..., després ja demanaria les substitucions i
continuaríem.

(Remor de veus)

Per tant, agrairia un poc de silenci a partir d'ara...

Agrupació de la secció 18, Conselleria de Salut, amb les
seccions i entitats afins. 

Debat 8, de totalitat i globalitat. Esmenes a la totalitat.

Grup Parlamentari Socialista, secció 18, 10617; secció 60,
Servei de Salut de les Illes Balears, 10658; secció 74, Agència
de Salut Pública de les Illes Balears, 10628; Empresa... 22,
Gestió Sanitària i Assistencial de les Illes Balears, GESAIB,
10643; Fundació d'Investigació Sanitària de les Illes Balears,
IdISBa, 10647.

Grup Parlamentari Mixt, MÉS per Menorca, secció 18,
Conselleria de Salut, 10426.

I ara els llegiré les esmenes parcials. 

Del Grup Parlamentari Socialista, secció 18, al programa
411E, finançament sanitari, les 10958, 10879, 10929, 10930,
10934, 10935, 10936, 10941, 10946, 10947, 10948, 10949,
10950, 10951, 10955, 10960, 10961, 10964, 10966, 10967,
10969, 10970, 10973, 10975, 10938, 10809, 10883, 10886,
10889, 10891, 10893, 10896, 10898, 10900, 10902, 10904,
10905, 10907, 10909, 10910, 10911, 10916, 10918, 10925,
10926, 10927, 10957, 10962, 10974 i 10976; programa 441A,

protecció i defensa del consumidor, 10881, 10928, 10959,
10963 i 10965; programa 541A, recerca i desenvolupament,
10943; secció 74, Agència de Salut Pública de les Illes Balears,
programa 413B, prevenció de la malaltia i promoció i
vigilància en la salut pública, 10932, 10939, 10940 i 10968;
programa 413C, protecció de la salut, 10877, 10971 i 10972. 

Del Grup Parlamentari VOX, secció 18, Conselleria de
Salut, al programa 411E, finançament sanitari, 10088.

Del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, secció 18,
Conselleria de Salut, al programa 413H, promoció i prevenció
de la salut mental, 10253, 10254, 10255, 10256 i 10257; al
programa 541A, recerca i desenvolupament, 10238, 10239 i
10160; de la secció 60, Servei de Salut de les Illes Balears, al
programa 411B, administració i serveis generals de
l’assistència sanitària, 10249; al programa 411C, formació del
personal sanitari, 10248 i 10247; al programa 412C, assistència
sociosanitària i salut mental, 10250; secció 74, Agència de
Salut Pública, al programa 413B, prevenció de la malaltia i
promoció i vigilància en salut pública, 10159.

Grup Parlamentari Mixt, MÉS per Menorca, secció 60,
Servei de Salut, al programa 412A, Atenció Primària de salut,
10385 i 10387; al programa 412C, assistència sociosanitària i
salut mental, 10430 i 10399.

Del Grup Parlamentari Mixt, Unides Podem, secció 18,
Conselleria de Salut, al programa 411A, direcció i serveis
generals de la conselleria, 10313, 10333, 10334 i 10365; secció
60, Servei de Salut, al programa 412A, Atenció Primària,
10329 i 10336; al programa 412B, atenció especialitzada de
salut, 10331, 10335 i 10341.

Del Grup Parlamentari Popular, secció 60, Servei de Salut
de les Illes Balears, al programa 411B, administració i serveis
generals de l’assistència sanitària, 10024, 10035 i 10036;
Empresa Gestió Sanitària i Assistencial de les Illes Balears,
GSAIB, 10025.

Fins aquí. Ara els demanaria si hi ha substitucions. Pel Grup
Parlamentari Popular?

LA SRA. BORRÁS I ROSSELLÓ:

Isabel Borrás substitueix Antoni Marí.

EL SR. NADAL I BARCELÓ:

Rafael Nadal substitueix José Luis Mateo.

EL SR. ÁLVAREZ I GELABERT:

Pedro Álvarez substitueix Coia Sugrañes.

LA SRA. PRESIDENTA:

Pel Grup Parlamentari VOX?

LA SRA. VERDÚ I TORRES:

María José Verdú substitueix Patricia de las Heras. 
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LA SRA. PRESIDENTA:

Pel Grup Parlamentari MÉS per Mallorca?

LA SRA. CARRIÓ I PALOU:

Marta Carrió substitueix Lluís Apesteguia.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Pel Grup Mixt, Sra. Gomila?

LA SRA. GOMILA I LLUCH:

En fixació de posició la primera intervenció la dividirem en
dues parts entre la Sra. Gómez, d’Unides Podem, i jo mateixa;
i en el segon torn intervendrà la Sra. Gómez.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Pel Grup Parlamentari Socialista?

LA SRA. FERNÁNDEZ I PRIETO:

Irantzu Fernández substitueix Carles Bona.

EL SR. GUERRERO I MORENO:

I Marco Guerrero substitueix Llorenç Pou.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies. Defensa conjunta de les esmenes per un
temps de deu minuts. Té la paraula, pel Grup Parlamentari
Socialista, la Sra. Fernández. 

LA SRA. FERNÁNDEZ I PRIETO:

Gràcies, Sra. Presidenta. Bona tarda de nou, senyors
diputats i diputades. Atès que tenim un temps limitat, i el meu
grup parlamentari ha presentat seixanta-set esmenes, 
seixanta-dues parcials i cinc totals, centraré aquesta primera
intervenció a presentar-les amb una breu explicació. Ho faig
així perquè tenc la sincera esperança que sigui possible arribar
a acords amb els grups que representen el Govern i que
algunes, si no totes, les nostres esmenes siguin acceptades.
Totes elles han estat presentades amb un esperit constructiu i
estan fetes des de la màxima responsabilitat de qui sap la
dificultat d’armar uns pressuposts d'aquesta quantia. No
trobaran aquí demandes impossibles ni inviables. Per tant, i dit
això, deixaré la part més política del posicionament de les
nostres esmenes a aquest pressupost de Salut per al plenari de
la setmana que ve. 

Com deia, el Grup Parlamentari Socialista ha presentat cinc
esmenes a la totalitat, que només enumeraré, a la secció 18,
Conselleria de Salut; a la 74, Agència de Salut Pública; a la 60,
ib-salut; a la E22, GSAIB; i a la F14, IdISBa. Com veuen, per
una qüestió de coherència, només hem presentat esmena a la
totalitat a aquelles seccions on hem registrat esmenes, és a dir,
on tenim un projecte alternatiu.

Abans de començar les esmenes numèriques, que ocuparan
els gruix de la meva intervenció, vull aturar-me un moment a
dues esmenes a l’articulat que, encara que no pertanyen a
aquesta secció ni les votarem ara, pens que són importants per
crear context. 

El Grup Socialista ha presentat una esmena per a l'augment
de les dietes dels pacients que s'han de desplaçar a una altra illa
per a la consulta d'especialista o per a intervencions. Dins el
context global, i tenint en compte l’encariment de les instàncies
i els menjars a les nostres illes, pensam que és imprescindible
augmentar de 20 a 23 euros la dieta per pacient i per
acompanyant i dia i de 10 a 15 la mitja dieta. Així mateix, els
diputats que pernocten a Palma per qüestions parlamentàries
hauran comprovat la pujada dels preus dels hotels; proposam,
idò, pujar la dieta de pernocta de 60 a 70 euros per persona. Es
tracta de quantitats molt raonables, només busquen, com s'havia
fet quasi cada any, intentar cobrir totes les despeses dels
desplaçats. 

Per altra banda, presentam una modificació a la disposició
addicional desena quant a la modificació de la Llei 9/2011, de
23 de desembre, amb la intenció d'eliminar els tipus A i B de
complements. 

Centrant-nos en les esmenes numèriques, per a la seva
millor comprensió les hem dividit en cinc grans grups:
infraestructures, personal, programes, salut mental i propostes
de millora i investigació. 

Començant per les infraestructures, hem presentat un total
de vint-i-quatre esmenes, agrupades en dos subgrups, redacció
de projectes i construcció. Ho fem així perquè entenem que no
podem demanar que es pressuposti la partida sencera d'un
projecte no engegat, els temps són els que són i si s’accepten
les esmenes l'any que ve es pot pressupostar la construcció del
centre o la unitat bàsica en qüestió. Demanam la redacció dels
vuit projectes de Canal Salat, Formentera, centre de salut de
Llucmajor, centre de salut de Santa Eulària, centre de salut de
Trencadors a Llucmajor, unitat bàsica de Sant Lluís, centre de
salut d'Alaior i la casa de naixements d'Eivissa.

Quant a construcció, consideram que els següents setze
projectes podran estar llestos per començar aquest exercici:
l'ampliació del centre de salut d'Alcúdia, el centre de salut i
SUAP Bons Aires, la reforma del centre de salut Emili Darder,
la construcció del centre de salut i SUAP La Soledat, la
reforma del centre de salut de La Vileta, la construcció del
centre de salut Na Camel·la, a Manacor, la construcció del
centre de salut Pere Garau, del centre de salut Son Ferriol, de
Son Pisà, la unitat bàsica de salut de la Colònia de Sant Jordi,
la unitat bàsica de Peguera, el centre de salut d'Es Viver,
l'hospital de Felanitx, la unitat bàsica de Puig d'En Valls, la
reforma de l'edifici de salut mental de subaguts del Parc
Sanitari Bons Aires i la construcció de la casa de naixements de
Son Espases. 

El segon dels blocs d'esmenes, que per a nosaltres és
cabdal, és tot el que fa referència al personal i les seves
condicions laborals. Creim necessari invertir a augmentar les
plantilles de tots els professionals que conformen la sanitat
pública a les nostres illes, ja que només així s'aconseguirà
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donar el tracte adient als pacients i als seus familiars. Hem
presentat sobre això vuit esmenes més, començant per la base,
la formació: ampliar l'oferta per a metges residents; ampliar
també deu places de residents d’infermeria, cinc per
comunitària i cinc per a salut mental, però també incrementar
el nombre de tècnics en cures auxiliars a atenció primària;
ampliar el nombre d’infermeres gestores de casos a cada
hospital i als centres de salut d'Eivissa, Formentera i Menorca;
incrementar plantilles de logopèdia als hospitals; incrementar
el nombre de metges d'Atenció Primària; ampliar el nombre
d'infermeres hospitalàries; i reforçar les plantilles d'infermeria
fins a octubre a Formentera, ja que la temporada cada vegada
s'allarga més i la diferència de població a Formentera és
especialment notable. 

Per altra part, quant a les condicions laborals dels
treballadors i les treballadores, hem presentat tres esmenes:
declarar de molt difícil cobertura anestesiologia d'Inca,
Manacor, Eivissa i Menorca, ja saben que anestesiologia és una
especialitat molt complicada de cobrir a aquests hospitals i la
manca d'aquests professionals crea, com és obvi, demores
importants a totes les operacions; declarar de difícil cobertura
les places de tècnics de GESAIB; i declarar de difícil cobertura
les places de tècnics de radiologia, radioteràpia i laboratori
d'Eivissa i Menorca. 

El tercer bloc fa referència als programes que creim que per
la seva importància estratègica han de sortir reflectits als
pressuposts. Alguns perquè, com és el cas del consum, han
quedat relegats dins la conselleria, no només perquè han
eliminat la referència del nom “Consum” de la conselleria sinó
perquè han perdut la Direcció General fusionant-se amb
Prestacions i Farmàcia. El context inflacionista de què hem
parlat en començar, amb les xarxes socials venent productes de
dubtosa procedència, amb el cada vegada més agressiu fisching
i les estafes multiplicant-se, no podem abandonar els
consumidors i deixar de fer pedagogia. A això mateix fan
referència aquestes quatre esmenes: la campanya de bretxa
digital, perquè ningú no ha de quedar enrere, campanyes de
consum responsable, campanya de protecció dels consumidors
i la campanya hipoteques Redal, perquè és la nostra
responsabilitat que la gent conegui els seus drets. Aquí
demanaríem la retirada de l'esmena 10963, perquè està
repetida, és la mateixa esmena que la 10928.

Tenim també un altre grup de 15 esmenes de programes,
alguns dels quals per engegar i altres per continuar amb la seva
tasca i ampliar la seva visibilitat: ampliar els programes
d'educació afectivosexual a les escoles, sense pins parentals;
programa d'educació el part a les escoles; unitats de nutrició
dietètica a Atenció Primària; desenvolupament d'Eina salut,
estratègia de vigilància a salut pública; crear la Unitat de
Podologia de suport a atenció primària; instal·lació de polígrafs
respiratoris; participar en el programa de cribratge de càncer de
pulmó; programa de rutes saludables; impulsar el projecte de
lluita contra la violència de gènere i el projecte de prevenció a
les víctimes de violència sexual; incorporar l'educador físic
esportiu en l'àmbit de la salut, treballant conjuntament amb els
professionals sanitaris; continuar la implantació de la
dermatoscòpia i la implantació de l’ecografia, també a Atenció
Primària; i el projecte de diagnòstic de salut de les Illes
Balears. 

El quart bloc fa referència a les esmenes sobre salut mental.
És important contractar com a mínim 10 psicòlegs més per a
Atenció Primària, crear una partida per fer un grup de 10
psicòlegs, especialitzats en adolescents, que puguin anar als
instituts de Secundària; ampliar 5 places de residents de
psicologia clínica. Com veuen no demanam grans plantilles o
xifres poc realistes, el que volem és començar a dotar tots
aquests serveis. 

I al cinquè i darrer bloc recollim 5 esmenes de propostes de
millora del pressupost i el servei: 10 milions per a la
recuperació del Decret de garantia de demora, com ja hem dit
en més d'una ocasió a la Comissió de Salut, el Decret de
garantia de demora, una vegada donada per conclosa la
pandèmia, torna a estar vigent i, per tant, es fa necessari dotar
de fons el pressupost per garantir que els pacients puguin fer
servir aquest recurs; 2,5 milions per incrementar el finançament
de l'IdISBa; 1.700.000 per crear una nova partida per
incrementar el finançament de la Conselleria de Salut al
Projecte Home; 1 milió per al servei d’hemodinàmica de
Menorca; i 2 milions per a l'increment de la derivació
assistencial a entitats sense ànim de lucre.

Acab aquesta primera intervenció, recordant que estam a
disposició de tots els grups per discutir, explicar o proposar
transaccions. 

Gràcies, Sra. Presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Fernández. Pel Grup Parlamentari VOX té la
paraula la Sra. María José Verdú per un temps de deu minuts.

LA SRA. VERDÚ I TORRES:

Moles gràcies, presidenta. Bé, nosaltres hem presentat una
única esmena. La nostra esmena fa referència també al punt 80
del nostre acord amb el Partit Popular, que fa referència als
drets i les garanties de les persones en el procés de morir i que
rebrà una assistència sanitària digna i l'acompanyament
familiar, mèdic i espiritual dels malalts, per defensar la cultura
de la vida, front l'eutanàsia, com única sortida al dolor. Per tant,
nosaltres hem presentat una esmena per assegurar aquesta
assistència sanitària digna, ampliant la partida de serveis de
qualitat pal·liatius dins l’ib-salut, ja que no estava diferenciada
la part del que eren els serveis de cures pal·liatives. 

Per tant, la nostra esmena va en aquesta direcció. Moltes
gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Verdú. Pel Grup Parlamentari MÉS per
Mallorca té la paraula la Sra. Carrió per un temps de deu
minuts.

LA SRA. CARRIÓ I PALOU:

Moltes gràcies, presidenta. Nosaltres hem presentat un
conjunt d'esmenes, agrupades en cinc blocs temàtics i un altre
bloc d'esmenes vinculades a infraestructures, que en aquest cas
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no s'han tractat a la Comissió de Salut, perquè estan vinculades
a les partides d'afectació de les baixes i s'han tractat d’altres
comissions. Però que sí que volia anomenar en aquest sentit
que presentàvem dues esmenes vinculades a la reforma del
PAC de Bunyola i el PAC de Llucmajor, que revisant la
memòria de l'ib-salut, en el punt d'infraestructures, no hi eren.

Dit això, perquè no són esmenes d'aquesta comissió,
entrarem en matèria del centre de cost de la conselleria que ens
correspon. 

Hem fet un conjunt d'esmenes vinculades a salut mental. A
la compareixença..., a la incorporació de psicòlegs a Atenció
Primària, bàsicament. Estan dirigides totes les esmenes. Hi ha
7 esmenes vinculades a això. Aquestes esmenes persegueixen
avançar i accelerar un objectiu que la consellera es marcava a
la compareixença dels seus pressuposts. Ella parlava que hi
hauria 1 milió d'euros vinculat a la contractació de psicòlegs a
Atenció Primària i que aniria incrementant. Va dir textualment:
“la salud mental va a incorporar profesionales y va a
incorporar profesionales de una manera progresiva. 48
profesionales eran para los 2,8 millones de euros” -
efectivament- ”y eran a lo largo de esta legislatura”.  Nosaltres
consideram que 48 professionals “a lo largo de esta
legislatura” és insuficient i presentam una esmena perquè
aquests professionals s’aconsegueixin el 2024. Si aplicam la
ràtio de professionals recomanable, són 17 psicòlegs per cada
100.000 habitants. Actualment estam en una ràtio de 6 per cada
100.000, i això ens du un càlcul que necessitaríem la
incorporació de 370 psicòlegs. 

Òbviament, com ja hem dit a altres intervencions, el 2027,
a posterior al 2027, continuarà, hi haurà una altra legislatura
que també tendrà feina. No és l’objectiu d’aquest grup donar
tota la responsabilitat a aquesta legislatura, però sí accelerar
una miqueta en la incorporació. I per això hem presentat
l'esmena d'increment. 

Un altre bloc vinculat a l'augment de la investigació. Era del
tot sabut que el Partit Popular i aquest govern ha defensat
sempre la inversió en investigació en salut, s'han presentat
moltes PNL, però a nivell pressupostari l’IdISBa ha quedat
amb el mateix pressupost que el 2023, i presentam unes
esmenes vinculades a aquest augment. En el cas que el Partit
Popular volgués parlar i negociar aquestes esmenes, nosaltres
estaríem disposats a negociar quantitat, i també estaríem
disposats, perquè quan picàrem aquestes esmenes, ens
equivocàrem, perquè férem que eren esmenes d'afectació i no,
tenien una proposta de baixa, i una proposta d'alta en el capítol
4 de l’IdISBa. Per tant, si estau en disposició de parlar-ne,
podem transaccionar-les sense problemes. 

Llavors tenim un altre apartat, que és l’increment de
pressupost en la política de salut pública, que bàsicament és
una esmena que pretén igualar el pressupost de 2023 i de 2024
de l'Agència de Salut Pública. Entenem que, com a mínim, no
hem de baixar. 

Llavors hi ha un seguit d'esmenes vinculades a un concepte
polític i ideològic, que és que aquests pressuposts reflecteixen
una pujada de 10 milions d'euros en concertació privada, i
nosaltres presentam dues esmenes vinculades, que aquests 10

milions d'euros, es destinin a capítol 1, de contractació de
personal públic i no a concertació privada. 

Després, un petit detall, que és una esmena que forma part
d'un conjunt d'esmenes que va presentar MÉS per Mallorca a
moltes conselleries, vinculades en la prevenció i el tractament
de la violència de gènere. I és que el maig de 2023 es va
elaborar i presentar la guia d'atenció a les víctimes de violència
sexual i plantejam una esmena d'afectació, perquè es pugui fer
formació als professionals que han de fer aquestes
intervencions i aquestes avaluacions, perquè coneguin la guia
i pugui ser efectiva. 

Això seria el resum de les esmenes presentades. Gràcies,
presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Carrió. Pel Grup Parlamentari Mixt, MÉS per
Menorca, té la paraula la Sa. Gomila per un temps de cinc
minuts.

LA SRA. GOMILA I LLUCH:

Gràcies, presidenta. Des de MÉS per Menorca hem
presentat una esmena a la totalitat, que és la 10425, a aquesta
secció de Salut, perquè creim que els pressuposts no responen
a les necessitats reals de les Illes Balears, especialment
lamentam que no prevegin recursos econòmics suficients per
fer front a alguns dels reptes més importants en matèria de
salut, com pugui ser la salut mental o a la necessitat de reforçar
l’Atenció Primària. 

Per altra banda, no preveu els recursos econòmics
necessaris per posar en marxa un servei públic de
l’al·lergologia amb implantació a les diferents àrees de salut i
amb l'objectiu d'atendre la demanda de tots aquells pacients que
requereixen aquesta atenció, que hauria d'haver previst el
Govern, en compliment del mandat derivat de la PNL
presentada per MÉS per Menorca, en aquesta comissió, i
aprovada per la comissió del Parlament de dia 25 d'octubre.

Per altra banda, presentam quatre esmenes parcials a la
secció 60, del Servei de Salut de les Illes Balears: les esmenes
10385 i 10387 fan referència a preveure les dotacions per
ampliar el centre de salut de Sant Lluís i d'Alaior, nou centre de
salut d'Alaior. I, per altra banda, des de MÉS per Menorca,
pensam que és molt important, relacionat amb la salut mental,
implementar un nou model d'atenció que afavoreixi realment el
treball en xarxa davant aquest model que hi ha actualment, és
important fer-hi feina des d'una visió descentralitzada i des de
tots els àmbits, des de Salut, Educació o Afers Socials, per així
poder atendre d'una manera integral la salut de les persones
amb trastorns mentals, atenent-los no tan sols a l'àmbit
hospitalari, sinó a qualsevol àmbit de la seva vida i comptar
sempre amb la participació dels professionals i de les famílies,
així com també d'altres administracions, com els consells
insulars o els ajuntaments de les nostres illes.

I és que per açò, que essent ara a la secció de salut, que és
el que ens ocupa, hem presentat dues esmenes, la 10430 i la
10399, que fan referència a la millora del servei de salut mental
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a Menorca, per al qual es demana la contractació de dos nous
psicòlegs clínics i dos nous psiquiatres per a l’àrea de salut de
Menorca, per uns 200.000 euros, així com també la concertació
de places en centres d'atenció especialitzada per a joves amb
trastorns de conducta, per un import de 360.000 euros.

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra....

LA SRA. GOMILA I LLUCH:

Perdó, si de cas, tenc temps encara?

LA SRA. PRESIDENTA:

Sí.

LA SRA. GOMILA I LLUCH:

És que comentaria que farem un vot favorable a totes les
esmenes presentades pel Partit Socialista, Unides Podem i MÉS
per Mallorca, i farem un vot contrari a les esmenes presentades
pel PP i VOX. I, com hem dit a totes, sense perjudici que, de
cara al Ple, la setmana que ve puguem negociar i puguem
arribar a acords per poder canviar el sentit del vot. 

Gràcies. 

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Gomila. Pel Grup Parlamentari Unidas Podem
té la paraula la Sra. Gómez, per un temps de cinc minuts.

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Gràcies, Sra. Presidenta. Unides Podem hem presentat 9
esmenes parcials, la 10313, redacció i projecte d'ampliació del
centre de salut de Sant Lluís; la 10333, adquisició de solar i
redacció de projecte per a un nou centre de salut al Port
d'Alcúdia; la 10334, adquisició de solar i redacció de projecte
per a un nou centre de salut a Alcúdia; la 10365, adquisició de
solar i projecte de la unitat bàsica de salut al Moll d’Es Caló de
Sant Agustí, a Formentera; la 10329, dotació de personal
suficient per a atenció sanitària a Fornells, a Menorca; la
10336, reforços de personal per a temporada d'estiu en els
centres de salut d'Alcúdia; la 10331, incorporació del servei de
radiologia a la comarca Serra Nord a Mallorca, Sóller i pobles
del voltant; la 10335, dotació d'equipaments per a cirurgia
menor i altres serveis a l'actual centre de salut d'Alcúdia; la
10341, internalització dels serveis de radioteràpia a les illes de
Menorca i d'Eivissa, actualment externalitzats a la Juaneda i
que reivindicam es puguin donar com a prestació directa.

I ja està, respecte del sentit del vot, com que em toca el
segon ho deix per a després.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Gómez. Pel Grup Parlamentari Popular té la
paraula la Sra. Borrás, per un temps de deu minuts.

LA SRA. BORRÁS I ROSSELLÓ:

Gràcies, presidenta, bon vespre, diputats i diputades, i ben
segur que ja començam a estar cansats i intentaré anar ràpid.

En primer lloc, hem de dir que des del Grup Parlamentari
Popular volem manifestar que trobam que aquests pressuposts
per al 2024, aquestes xifres que ens ha presentat el Govern són
unes xifres serioses i rigoroses, creiem que són el punt de
partida per atendre els reptes als quals hem de fer front, i hem
de posar damunt la taula les solucions necessàries oportunes i
suficients per fer front, com deia, a aquesta situació actual.

Són uns pressuposts per a un canvi, un canvi que ens
demanaren els ciutadans dia 28 de maig, que tenen com a
objectiu principal la millora contínua en la qualitat i l'eficiència
del sistema sanitari públic; algunes de les mesures es posaren
des del primer dia, com la Direcció General de Salut Mental,
altres en el primer mes ja varen estar llestes, com el Decret de
dia 28 d’agost, de mesures urgents que regula la difícil i molt
difícil cobertura que, com han pogut veure a les esmenes que
vostès han presentat han tengut molt bona acollida per tots, ens
alegra.

Aquests pressuposts podran fer que totes aquestes mesures
es duguin endavant i, per això, no entenem les esmenes a la
totalitat de les quals guardam el debat per al ple. La situació
sanitària que tenim és difícil, ho sentim cada setmana en el ple,
en el torn de control al Govern i a la Comissió de Salut amb les
PNL. Tenim una població que té molta esperança de vida, això
significa que és una població major i que, per tant, té més
necessitats que mai, cada dia es controlen més malalties, com
el càncer i d’altres que abans provocaven la mort i ara s'han
convertit en malalties cròniques. Tots coneixem supervivents
de càncer o de VIH.

Tenim uns professionals sanitaris excel·lents que fan molt
bona feina, però no basten els professionals, ni basta la feina
que fan, hi ha dèficit de professionals a Atenció Primària i a
certes especialitats. Des de fa anys, estàvem avisats que hi
havia mala salut mental i molt malestar emocional, molt
preocupant entre els nostres infants i adolescents, també que hi
hauria pandèmies i que havien de reforçar la salut pública i la
vigilància, però arribàrem tard. Ara, en aquests pressuposts, es
vol fer una passa endavant, disposarem per a sanitat de 2.354
milions, un augment de més de 113 milions d'euros respecte de
l'any passat, s'ha aconseguit arribar a un 27,2% del pressupost
per a Atenció Primària, com recomanen les societats
científiques. S'ha pressupostat la Direcció General de Salut
Mental i s'ha reforçat la salut pública, la promoció de la salut
i prevenció de malalties, i també la vigilància de la salut. Per
tant, creiem que són uns pressuposts adequats.

Passarem ara a les esmenes. En primer lloc, comentarem les
del Grup Parlamentari Popular, que fem una modificació de
l'esmena 10035, perquè canviam la partida, els he donat la
partida, que ara afectam la secció 60, canviam la secció 60 per
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la 40, i el centre de cost 40101, programa 411B, subconcepte
72001. Les dues esmenes tenen un valor d’1.100.000, per al
segon centre de salut de Ciutadella i el centre de salut d'Alaior,
que demanàvem nosaltres quan érem a l'oposició, ho varen
demanar a l'any 2021.

També acceptarem la 10024, del centre de salut d'Es Viver
i de Santa Eulària del Riu, que també els havíem demanats
quan nosaltres érem a l'oposició, i ara tenim la certesa que
tendrem el solar, ja que ahir mateix la batlessa ens va confirmar
que només faltava l’aprovació pel Ple de l'Ajuntament.

La 10025, del Servei permanent d'ambulàncies a Sant Joan
de Labritja, també l'acceptarem, perquè és un servei que hem
demanat quan érem a l'oposició i és per a l’ajuntament més
allunyat de Can Misses, un dels més extens en territori, i el
temps de resposta és fonamental en sanitat.

Passam ara a l'esmena 10088, del Grup Parlamentari VOX,
que també acceptarem, i l'acceptarem perquè des del 2015
tenim una llei de drets i garanties en el procés de morir que es
va aprovar en aquest Parlament, per unanimitat. I no
s’acompleix perquè no es fan les cures pal·liatives, no arriben
a tots els malalts; aquests malalts que hem dit abans que eren
malalts crònics o que tenen patologies neurodegeneratives,
quan arriben a les cures pal·liatives de vegades no hi són a
temps, no es fan adequadament.

Per a aquest programa de cures pal·liatives, acceptarem
l'esmena del Partit de VOX.

Ara passarem a les 9 esmenes del Partit Mixt, Unides
Podem: fa cinc esmenes d'infraestructures a Alcúdia, al Port
d'Alcúdia, a Sant Lluís, a la Mola d’Es Caló de Formentera, i
un altre per incorporar els serveis de radiologia a la comarca de
la Serra Nord, que són la 10333, 10334, 10313, 10365 i 10331.

També demana reforços per a Fornells i per a Alcúdia i, de
moment, tampoc no les acceptarem, amb la pujada de capítol
1 creiem que no fa cap falta.

MÉS per Menorca, a més de l'esmena a la totalitat, que no
acabam d'entendre molt bé, fa quatre esmenes, dues a
infraestructures i dues per a salut mental, discutirem la setmana
que ve les de salut mental i les d’infraestructures, com que ja
votam a favor la del Partit Popular, no les hi votarem a favor.
En les de salut mental probablement arribarem a una transacció.

De MÉS per Mallorca, hem de dir que no li acceptarem les
que afecten una secció que no sigui de salut o que sigui d'una
altra conselleria, com, per exemple, les que afecten el capítol
4 de la Conselleria d'Empresa, Ocupació i Energia, però també
m'agradaria dir-li que creim que amb l’augment de capítol 1, de
la creació de la Direcció General de Salut Mental, augmentarà
molt els psicòlegs i farem feina per tenir-ne més al llarg de tota
la legislatura. Li ho puc assegurar.

Però també m'hagués agradat per coherència que en la
legislatura passada quan el Grup Popular demanava més
psicòlegs li hagués donat suport i quan el Partit Popular
reclamava els set psicòlegs que havien promès per a Atenció
Primària també li hagués donat suport, i també quan

demanàvem més doblers des de Madrid per a salut mental
també li hagués pogut donar suport. 

Tampoc no protestaren gens quan es feia la derivació a la
privada, i ara pareix que els molesta.

L’esmena 10248 no la podem acceptar perquè la passen a
la partida 411C, però el text diu que es per a Atenció Primària,
411C és una partida de formació professional.

I a les esmenes del programa 541A avui votarem en contra,
però les estudiarem per si poguéssim fer una transacció.

Ens falta, per finalitzar, el Grup Parlamentari Socialista, ens
fa 63 esmenes parcials per un valor de 133 milions,
comentarem primer de tot el gruix més gros, destinen ells més
inversió, són 24 esmenes relatives a nous equipaments, a nous
centres de salut, a l'ampliació i les millores de noves unitats
bàsiques que -si no m'he descomptat- afecten, suposen una
quantia de més de 71 milions. En aquest sentit, el primer que
hem de dir és que totes aquestes esmenes afecten la mateixa
partida, tot el pes d’aquestes esmenes recau dins la mateixa
partida i, per tant, implicaria desbaratar aquest pressupost que
s'està debatent i que ha proposat la nostra Conselleria de Salut. 

Això no vol dir que no hi hagi elements d’aquestes esmenes
del Partit Socialista, dels nous centres de salut o de millores de
centres, que no hi estiguin incloses i que no s'estiguin executant
o que no estiguin previstes en el Servei de Salut en aquest
moment. Per tant, des del Grup Popular entenem que val més
assumir les previsions que realitza el Govern en aquest sentit,
en relació amb la construcció de nous centres de salut o la
millora dels centres de salut que aprovar tot aquest conjunt
d'esmenes que presenta el Partit Socialista.

Dir-los també que ja estan contemplats pel Grup
Parlamentari Popular el centre de salut d'Alaior i el de Santa
Eulària i el d’Es Viver. 

De les esmenes de salut mental, dir-los el mateix que hem
dit al Grup MÉS per Mallorca, que amb el fort augment de
capítol 1 i la creació d'aquesta direcció general de salut mental
creim que per a enguany no faran falta aquests augments de
pressupost. 

Dir-li també que la primera, la 10958, que demana 10
psicòlegs terapeutes especialitzats en adolescents, és una
especialitat que encara no s'ha creat. Per tant, tampoc no la
podem acceptar.

Les esmenes que fan menció a residents, tampoc no els
acceptarem per a enguany, perquè enguany puja la partida de
residents un 17%, ja hem explicat que la capacitat docent depèn
del Ministeri. En la legislatura passada vàrem demanar una
revisió dels criteris d'acreditació d'atenció familiar i comunitari,
i vostès hi votaren en contra.

Els augments de recursos humans ja estan prevists en
aquests pressuposts. La declaració de difícil cobertura, de
moment, només és per a categories d’A1 i A2, i de les de salut
pública i Eina Salut... la de salut pública d’Eina Salut no la hi
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podem acceptar perquè s'hauria de donar d'alta al programa
413B i no a l’ib-salut.

Càncer de pulmó, és curiós, que no el volguessin fa un any
i que ara el demanin via esmena, dir-los que estiguin tranquils
que s’ha aconseguit que cinquanta malalts enguany facin aquest
cribratge i cinquanta malalts l'any que ve.

Altres esmenes de salut pública, les continuarem estudiant
per si podem arribar a qualque acord.

De les esmenes de consum, que no s'ha llevat la Direcció
General de Consum, hi ha un director general de Consum, és
ver que està juntament amb farmàcia, prestacions i planificació,
però la Direcció General de Consum no ha desaparegut, i els
programes de consum segueixen en marxa, per cert, tant el
d’hipoteques Redal com el de la bretxa digital com el de
protecció de consumidors, tots, es faran i estan pressupostats,
de recerca, en aquesta secció no les acceptarem.

Res més. Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Borrás. Ara en torn de rèplica, pel Grup
Parlamentari Socialista té la paraula la Sra. Fernández, per un
temps de cinc minuts... Ai, perdó! Abans de donar-li la paraula,
Sra. Borràs, a les primeres esmenes que vostè ha anomenat
d’Es Viver i Santa Eulària i del segon centre de Ciutadella, ha
comentat qualque cosa de canviar de secció?, o no... o ho he
entès malament?

LA SRA. BORRÁS I ROSSELLÓ:

(Inici d'intervenció inaudible a causa del micròfon)

... es canvia la secció de... es modifica l'esmena del PP de... la
35 i la 36 i en lloc de passar de la secció 60 passa a les... se
substitueix la partida per la secció 40, del centre de cost 40101,
i estava posada a la secció 60.

LA SRA. PRESIDENTA:

És que s'han de presentar les esmenes, o sigui les... aquestes
modificacions d'esmenes pròpies s’han de presentar i s'han de
votar per unanimitat, o sigui, a la comissió...

LA SRA. BORRÁS I ROSSELLÓ:

Per això ho he demanat, per això ho he demanat, per si hi ha
qualque... qualcú que té alguna objecció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Avui matí hi ha hagut...

LA SRA. FERNÁNDEZ I PRIETO:

Nosaltres, des del Grup Parlamentari Socialista, per un tema
de coherència amb el que ha passa durant tot el dia, no podem
acceptar aquesta autoesmena que es fa el Grup Parlamentari
Popular perquè, de fet, aquest matí ja no s'han acceptat les

autoesmenes que han fet altres grups ni les pròpies del Partit
Popular.

LA SRA. BORRÁS I ROSSELLÓ:

Perfecte, idò la deixam tal com està i no fem cap
modificació, la deixarem tal com està.

LA SRA. PRESIDENTA:

Molt bé. Gràcies, Sra. Borrás. Sra. Fernández, té la paraula
per un temps de cinc minuts.

LA SRA. FERNÁNDEZ I PRIETO:

Gràcies, Sra. Presidenta. Bé, farem servir aquesta segona
intervenció per, ràpidament, fer el posicionament sobre les
esmenes que han presentat els altres grups. 

Començaré parlant del Partit Popular, perquè deia, feia...,
bé, les úniques esmenes que ha acceptat, que ha dit que
acceptava la Sra. Borrás són les seves pròpies, que ja enteníem
que les acceptava perquè les havíem signat vostès. Seria molt
estrany que no les haguessin acceptat. 

Li he de dir una cosa sobre els centres de salut, que ens
diuen que no accepten les esmenes, perquè ja ho tenen previst.
Miri, Sra. Borrás, si no surten a les memòries, si la consellera
quan va venir a aquesta comissió no en va parlar i si, a més a
més, ens diuen que no volen acceptar les esmenes per a la
construcció d'aquests centres de salut o només per fer el
projecte de construcció d’aquests centres de salut o unitats
bàsiques és perquè no tenen intenció de fer-ho. 

Quant a la declaració de difícil cobertura de places de
tècnics diu que no es pot perquè no ho han posat, posin-ho,
posin-ho, igual que han fet, que han posat que es poden
declarar de molt difícil cobertura o de difícil cobertura algunes
places, igual que ho han fet, ho poden canviar, perquè aquestes,
que també són necessàries, puguin ser declarades de difícil
cobertura. Tan fàcil ho tenen com ho van fer la primera vegada. 

Nosaltres, com a Partit Socialista, votarem en contra de
totes les esmenes que vostès han presentat. Creim que les que
hem presentat nosaltres realment són millors. Per exemple, ens
fan una esmena conjunta dels centres de salut d'Es Viver i de
Santa Eulària. No entenc per què conjunta, quan podem tenir en
compte que el concurs d'idees del centre de salut d’Es Viver ja
va ser adjudicat i, a més, el seu valor ronda els 5 milions
d'euros, molt menys del que han posat vostès per als dos
projectes. No té cap sentit.

Sobre les esmenes de MÉS per Mallorca, volíem proposar
una transacció a MÉS per Mallorca, de l'esmena 10238 i
10239, que ella ha mencionat, volíem fer la baixa al programa
35, centre de cost 35101, els hem passat a tots una còpia de la
transacció, i crec que MÉS per Mallorca ens l'acceptarà, així
podrem votar-les a favor? 

Quant a la resta d'esmenes de MÉS per Mallorca, votarem
a favor de totes, a excepció de les 10250, 10247 i 10248 perquè
consideram que, si bé estam d'acord amb les dotacions
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econòmiques per donar millor servei, consideram que encara no
estam en el moment de poder prescindir dels concerts privats.
És clar que és una aspiració d’aquest grup arribar a un punt que
no siguin necessaris, perquè creiem en els serveis cent per cent
públics, però la realitat és que prescindir ara del suport de la
privada comportaria un pitjor servei als pacients.

De MÉS per Menorca votarem a favor de totes les esmenes
que han presentat, hi estam totalment d'acord. Entenem que les
d’infraestructures les presenten principalment a Menorca, si bé
és ver que les de personal, bé, nosaltres presentam esmenes que
creiem que són compatibles perquè amplien la dotació a totes
les illes, per exemple, de psicòlegs clínics.

I a Unides Podem, votarem a favor també de totes les
esmenes, a excepció de la 10331 i 10341, que són la
incorporació del servei de radiologia a la comarca de la Serra
Nord i la internalització del servei de radioteràpia a Menorca
i a Eivissa.

Quant a l’única esmena de VOX, hi votarem en contra, les
cures pal·liatives estan molt bé, igual que el dret a una vida i
mort digna, en la qual no creuen, per això de acompañamiento
espiritual, em perdonaran però no hi cap dins els serveis
públics.

Gràcies, Sra. Presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Fernández. És el torn del Grup Parlamentari
VOX, Sra. Verdú té cinc minuts.

LA SRA. VERDÚ I TORRES:

Gràcies, no faré ús del meu segon torn. Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Verdú. Pel Grup Parlamentari MÉS per
Mallorca té la paraula la Sra. Carrió, per un temps de cinc
minuts.

LA SRA. CARRIÓ I PALOU:

Moltes gràcies, presidenta. Volia donar-li importància i
valor a una esmena presentada de MÉS per Menorca, que ara
no record el número, però us diré el concepte, que és la
incorporació i la creació de la concertació del centre terapèutic.
Efectivament, MÉS per Mallorca no va fer aquesta esmena,
però consideram i animam el Partit Popular que se la miri i que
la valori, amb el Govern, perquè creiem que és absolutament
necessària, i va ser un projecte que vàrem intentar durant vuit
anys i no vàrem tenir... no va sortir bé, perquè no existeix.
Bàsicament, és una necessitat perquè a dia d'avui, quan tenim
persones amb trastorns mentals, o bé tenim una àrea
d'hospitalització quan hi ha una crisi aguda o hi tenim de
vegades centres de dia, però centres de mitjana estada no
existeixen. I en altres comunitats autònomes, bé, tampoc no
existeixen i es concerten places amb altres comunitats que sí
que en tenen.

En aquesta comunitat hi ha un projecte que la Conselleria
d’Afers Socials i la Conselleria de Salut varen intentar dur
endavant, que és un projecte del centre terapèutic, que animaria
al Govern actual a continuar lluitant.

En relació amb la resta d’esmenes, acceptarem la transacció
del Partit Socialista, a les dues esmenes que ens proposen, i li
agraïm la proposta de transacció.

En relació amb l'esmena que comentava la Sra. Borrás, que
no la podria acceptar per increment de psicòlegs, perquè ens
havíem equivocat amb la partida, que era una partida de
formació, no tenim cap problema a acceptar una transacció a la
partida que considerin més oportuna perquè la pugui acceptar,
perquè, efectivament, seguim pensant que està molt bé la
incorporació de professionals, però que podem anar una
miqueta més enllà.

És clar, no acab de compartir la justificació que si una
esmena fa una baixa a una altra conselleria no es pugui
acceptar, perquè, si no, la lògica de les esmenes ens queda
reduïda a només poder fer esmenes de moviment de doblers
dintre de les pròpies conselleries. Jo entenc que no me l'accepti,
però m'agradaria que em donàs una explicació que no sigui
aquesta, potser perquè el programa que toca de treball és
imprescindible, si té alguna proposta d'una baixa alternativa, en
aquest sentit.

I que MÉS per Mallorca no és queixàs de la concertació
privada i no reclamàs psicòlegs, no és cert. És clar, en aquell
moment les reclamacions i les discussions eren a porta tancada
i a secret al Consell de Govern, no en els plenaris del Ple del
Parlament, com passa ara. I jo li puc dir que potser no era
públic, però sí que fèiem les reivindicacions allà on es debatien
els pressuposts.

I no donarem suport a l'esmena de VOX, perquè no
compartim que no existeixin cures pal·liatives, és a dir, es veu
que el Joan March no existeix, no acabam d'entendre la
proposta que fa.

Donarem suport a totes les esmenes del Partit Socialista, de
MÉS per Menorca i d’Unides Podem, tot i que m'ha cridat molt
l'atenció l'esmena del Partit Socialista, de les classes d'educació
en els parcs de les escales, la veritat, m’ha cridat molt l'atenció.

I no votarem a favor de les esmenes del Partit Popular, una
miqueta, en part, per coherència amb una resposta també
donada a la comissió anterior, que sí tocàvem esmenes, si
acceptàvem esmenes d'afectació a una partida sense incorporar
pressupost, no podien desenvolupar altres projectes. Bé, teníeu
la capacitat de fer la planificació, l’haguéssiu feta en aquell
moment, si no, no sé quin projecte cauria si s'aprova la vostra
esmena. Per tant, no li puc donar suport.

Moltes gràcies, presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Carrió, pel Grup Parlamentari Mixt, té la
paraula la Sra. Gómez.
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LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Gràcies, Sra. Presidenta. Nosaltres donarem suport a totes
les esmenes presentades pel Partit Socialista, MÉS Mallorca i
MÉS Menorca.

No compartim la reflexió del Partit Socialista que mai no és
el moment indicat per avançar en la internalització de serveis,
però, és clar, s’ha de lluitar, si no fas la primera passa no
arribes mai al final. De totes maneres, és un comentari.

Respecte de la proposta de VOX, no la compartim, perquè,
com deia la Sra. Carrió, fa la sensació que no hi ha cures
pal·liatives. Bé, desig, bé, supòs que... potser han tingut la gran
sort de no haver-les necessitades en el seu cercle més proper,
jo li puc assegurar que, desgraciadament, he conegut persones
que han estat en cures pal·liatives i els serveis, com de totes les
àrees, sempre són millorables i podríem invertir fins al final,
però no és cert que no hi hagi acompanyament de cures
pal·liatives.

I el tema de l'acompanyament espiritual, francament, està
absolutament fora de lloc, considero eh!, cadascú amb la seva
vida i al final de la seva vida optarà amb tota llibertat,
òbviament, i amb tota legitimitat per com vulgui enfocar aquest
final, però és que nosaltres també creiem en el dret a una mort
digna, i, bé, sembla que és excloent; és a dir crec que el model
actual no és excloent, cadascú opta pel que vol, crec que
podríem invertir molt més, però també hi ha totes les àrees, que
açò.. bé, és amb tendència a l’infinit.

I, (...), en principi, votam en contra, jo dic un no constructiu
de cara a poder avançar algun acord d'aquí al plenari, de fet
alguna de les nostres esmenes és absolutament coincident amb
alguna de les seves, amb alguna reforma del centre de salut. I
és una llàstima que no agafi esmenes, també en record una de
MÉS Menorca, que no les doni per bones perquè vostè ja les ha
presentades. Bé, hi ha una dita que diu que “com més serem
més xalarem”, doncs si coincidim amb esmenes potser les
podríem empènyer tots junts.

Però vaja, d'aquí al Plenari doncs potser avançam.

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Gómez. Pel Grup Parlamentari Popular té la
paraula la Sra. Borràs, per cinc minuts.

LA SRA. BORRÁS I ROSSELLÓ:

Gràcies, presidenta. Només vull fer una petita precisió,
espiritual no vol dir religiós, no té res a veure, l'espiritualitat és
una altra cosa, i no té res a veure amb la religió, i de vegades és
molt necessària, només fer aquesta petita precisió. De vegades
aquí, en aquesta comissió, és un poc ofensiu de vegades quan
es diu que hi ha gent o grups que no saben què la violència de
gènere, quan es vera que existeix, però també les persones, al
final de la seva vida, necessiten espiritualitat. Només volia dir
això.

Vull agrair als grups, a tots, perquè consider que tots fem
molta feina i vull agrair la feina de tots, dels que ens han donat
suport i dels que no, com hem comentat durant la setmana que
ve i a finals d’aquesta setmana seguirem fent feina i es mirarà
de transaccionar alguna esmena més.

Això és tot, moltes gràcies i bon vespre.

Abans també d'acabar, m’agradaria que les esmenes, les he
donades agrupades, però que les esmenes del Partit Popular es
fessin per separat, es votassin per separat, si no us sap greu.

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

D’acord, les del Grup Popular, són poques, són quatre.

Molt bé, començam amb la votació de les esmenes de la
secció 18. Si cap grup no demana votació separada, votaríem
conjuntament les esmenes del Grup Parlamentari Socialista, les
esmenes a la totalitat i les esmenes parcials. 

Vots a favor?

Vots en contra?

EL SR. SECRETARI:

6 vots a favor, 7 en contra.

LA SRA. PRESIDENTA:

Queden rebutjades les esmenes. 

Votació de l'esmena del Grup Parlamentari VOX. 

Vots a favor?

Vots en contra?

EL SR. SECRETARI:

7 vots a favor, 6 en contra.

LA SRA. PRESIDENTA:

Queda aprovada l'esmena. 

Hi ha un grup d'esmenes de MÉS per Mallorca, que serien
la 10250, 10248 i 10247. Si els sembla votam primer aquestes
tres esmenes de MÉS per Mallorca.  

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

EL SR. SECRETARI:

2 vots a favor, 7 en contra i 4 abstencions.
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LA SRA. PRESIDENTA:

Queden rebutjades les tres esmenes. 

Ara, en aquesta resta d'esmenes hi ha les dues esmenes
transaccionades, acceptades pel grup. 

Vots a favor?

Vots en contra?

EL SR. SECRETARI:

6 vots a favor, 7 en contra, cap abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Ara votaríem les esmenes del Grup Parlamentari Mixt, MÉS
per Menorca. 

Vots a favor?

Vots en contra?

EL SR. SECRETARI:

6 vots a favor, 7 en contra.

(Remor de veus)

LA SRA. PRESIDENTA:

Queden rebutjades les esmenes de MÉS per Menorca. 

Quant a les esmenes del Grup Parlamentari Mixt, Unides
Podem, se’n votaran dues, les 10331 i 10341. 

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

EL SR. SECRETARI:

2 vots a favor, 7 en contra i 4 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

La resta d'esmenes d’Unides Podem. 

Vots a favor?

Vots en contra?

EL SR. SECRETARI:

6 vots a favor, 7 en contra, cap abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Queden rebutjades les esmenes.  

Les esmenes del Grup Parlamentari Popular, les votarem
per separat. 10024. 

Vots a favor?

Vots en contra?

EL SR. SECRETARI:

7 vots a favor, 6 en contra, cap abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Queda aprovada l'esmena 10035. 

Vots a favor?

Vots en contra?

EL SR. SECRETARI:

7 vots a favor, 6 en contra, cap abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

10036. 

Vots a favor?

Vots en contra?

EL SR. SECRETARI:

7 vots a favor, 6 en contra, cap abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

10025?

Vots a favor?

Vots en contra?

EL SR. SECRETARI:

7 vots a favor, 6 en contra, cap abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Queden aprovades les quatre esmenes.

Sense més assumptes a tractar, s'aixeca la sessió. Que
descansin.
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